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Hagyomány a rendvédelmi szer-
veknél - így a Kisvárdai Tűzoltóság-
nál is - hogy évente értékelésre kerül 
az elmúlt időszakban végzett tevé-
kenység, levonva annak tapasztala-
tait, meghatározva az előttük álló 
feladatokat.

Városi Tűzoltóságunkon március 
25-én került sor a parancsnokság 
2007. évi szakmai tevékenységének 
az értékelésére.

Az értekezleten az önkormány-
zatunkat Lénárt Andrásné aljegyző 
asszony, a Sz-Sz-B. Megyei Kataszt-
rófavédelmi Igazgatóságot Pernyák 
Sándor tű. ezredes, igazgató és Dá-
nyi Béla pv. ezredes, igazgatóhelyet-
tes képviselte. A tanácskozáson jelen 

volt még meghívott vendégként 
Villás István r. alezredes, a Kisvárdai 
Rendőrkapitányság vezetője, Zsíros 
Imre pv. alezredes, a Kisvárdai Pol-
gári Védelmi Kirendeltség vezetője, 
Pócsik Zoltán tű. alezredes, a Záho-
nyi Tűzoltóság parancsnoka, vala-
mint Toldi Ferenc, a Kisvárdai Men-
tőállomás vezetője is.

Az értekezleten Kis-Szabó Ferenc 
tű. alezredes, a Kisvárdai Tűzoltóság 
parancsnoka bevezetőjében elmond-
ta, hogy visszatekintve az elmúlt évre 
egy igen mozgalmas évet tudhat a 
Városi Tűzoltóság maga mögött.

Az elmúlt év során a tűzoltói sze-
mélyi állomány közel 40%-a nyugdí-
jazást követően lecserélődött, megfi-
atalodott. A tűzoltóik átlagéletkora 
31 év lett a fluktuációt követően.

2007. december 1-től új parancs-
noka van a tűzoltóságnak.

A Tűzoltóságunk 34 településen 
élő közel 75 ezer ember biztonságá-
ért felelt és ez nem kis feladat volt az 
elmúlt év során.

A közbiztonság igen szerves része a 
tűzvédelem. Így az állampolgári igé-
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Az értekezlet résztvevői

(Folytatás a 3. oldalon)
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A K&H gyógyvarázs program ré-
szeként 4,1 millió forint értékű or-
vosi műszertámogatásban részesült 
a Felső-Szabolcsi Kórház gyermek-
osztálya, melyet 2008. április 8-án 
adtak át a kórházban.

A K&H Bank nevében Jenei János 
fiókvezető adta át az új gépet, amely 
számos vizsgálatot tesz könnyeb-
bé és gyorsabbá a kis betegek és az 
ápolószemélyzet számára egyaránt. 
A fenntartó önkormányzat nevé-
ben Dr. Oláh Albert polgármester 
mondott köszönetet a banknak a 
lehetőségért, míg az intézmény ne-
vében Harsányi Imre főigazgató és 
Dr. Molnár Sándor osztályvezető fő-
orvos vette át a készüléket.

A K&H gyógyvarázs program egyik 
fontos eleme a vállalat társadalmi 
felelősség politikájának. A K&H 
gyógyvarázs program életrehívásának 
fontos célja volt, hogy az orvosok és 
az ápolók új és pontos műszerek se-
gítségével hozhassák meg a megfele-
lő döntéseiket. A pénzintézet többek 
között így kíván tenni azért, hogy a 
jelen és a jövő társadalmának tagjai 
egyaránt teljes életet élhessenek.

A K&H gyógyvarázs pályázaton 
túl, amely évente összesen 25 millió 
forinttal támogatja a gyermekek gyó-
gyítását, más forrásokból is igyekszik 
támogatni a gyógyító intézménye-
ket. A pénzintézet ezért immár ne-
gyedik alkalommal, az ügyfeleinek 

megajándékozására szánt összeget a 
K&H gyógyvarázs program céljaira 
ajánlotta. Így további intézmények 
összesen 10 millió forint értékben 
kapnak eszköztámogatást, saját igé-
nyeik alapján.

A 2007 karácsonyán elkülöní-
tett összegből 8 intézmény, köztük 
a Felső-Szabolcsi Kórház részesült 
a támogatásból. Az intézmény 4,1 
millió forint értékben kapott 1 da-
rab kombinált vérgáz, ion és meta-
bolit meghatározót.

A készülékkel a szükséges vizsgála-
tok kis mennyiségű kapilláris vérből 
is elvégezhetőek, ezáltal a koraszü-
löttek és csecsemők gyakori vénázá-
sa elkerülhető.

A K&H gyógyvarázs program, 
minden eddigi támogatását nézve, 
eddig összesen 167 millió forinttal 
55 kórház, mentőszolgálat munká-
ját segítette műszerekkel.

Dr. Molnár Sándor főorvos, Harsá-
nyi Imre főigazgató, Jenei János fi-
ókvezető és Dr. Oláh Albert polgár-
mester az átadáson

A k&H BANk A gYerMekek egÉszsÉgÉÉrt

A Történelmi Vitézi Rend kezde-
ményezésére 2008. március 29-én 
került sor Kisvárdán a régi teme-
tőben Dr. Béres József síremlékének 
felavatására a tudós halálának 2. év-
fordulója tiszteletére.

A rendezvényen ifjabb Dr. Béres 
József emlékezett édesapja életútjá-
ra, majd az emlékezők és tisztelők 
helyezték el virágaikat a felszentelt 
síremléken.

A Tudományos Ismeretterjesztő 
Társulat Kisvárdai Egyesületének 

tagjai is tiszteletüket tették leendő 
névadójuk, Dr. Béres József síremlé-
kénél. 

FelAvAtták Dr. BÉres JózseF sÍreMlÉkÉt

Kisvárda város Önkormányzati 
Képviselő-testülete legutóbbi ülését 
2008. április 10-én tartotta a Város-
háza nagytermében. Az előzetesen 
megküldött napirendi javaslatot né-
hány változtatással fogadták el.

Elsőként tárgyalták a korábban 
hozott lejárt határidejű határozatok 
végrehajtásáról szóló beszámolót. 
Dr. Oláh Albert polgármester tá-
jékoztatott az előző ülést követően 
tett fontosabb intézkedésekről:

- Részt vett a panelprogrammal 
kapcsolatos egyeztetésen az OTP 
és a lakók között, aminek lényege, 
hogy a bank kedvező hitelével ki le-
het váltani az önkormányzatra eső 
részt.

- Megindult a hulladéklerakó épí-

tése. Vannak még vitatott kérdések 
(pl. a Kisvárdát elkerülő út építése), 
de a mostani lerakót 2009. július 
15-ig be kell zárni.

- Tájékoztatón vett részt a Záhony 
és térsége fejlesztési projekttel kap-
csolatban.

Sok kérdést tettek fel a képviselők a 
távhőszolgáltatással kapcsolatban

(Folytatás a 2. oldalon)

Kisvárdán az ebek kö-
telező veszettség elleni 
védőoltására az elmúlt 
évekhez hasonlóan a 
Piactér hátsó részén és 
Vásártér bejárati részén 
kerül sor 2008. április 
26-án (szombat) 7,30-
12-ig és 13,30-16-ig.

A pótoltás időpontja: 2008. május 

17. (szombat) 7,30-12-ig.
Az oltás díja kistestű kutya esetén 
(10 kg-ig) 2200,-Ft. Nagytestű 
kutya esetén (10 kg-tól) 2400,-Ft. 
Háznál, a tulajdonos kérésére el-
végzett oltás díja 3000,-Ft. 
Kérjük, hogy a kutya oltási köny-
vét hozza magával, és a kutya vala-
mint a tulajdonos adatait pontosan 
írassa be a nyilvántartásba.

VESZETTSÉG ELLENI EBOLTÁS
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- Lengyel testvérvárosunk, Stryzow 
polgármestere járt Kisvárdán, több 
megbeszélést is folytattak a kapcso-
latok erősítéséről.

- Több megbeszélés is történt a 
Távhővel kapcsolatban.

A beszámolót a képviselők egy-
hangúlag elfogadták.

Második napirendi pontként az 
önkormányzat 2007. évi költség-
vetésének végrehajtásáról szóló be-
számolót tárgyalták a képviselők. A 
bizottságok megtárgyalták és elfo-
gadásra javasolták az előterjesztett 
anyagot. Dr. Sipos István megkö-
szönte a testület tagjainak és a hi-
vatal, az intézmények dolgozóinak, 
hogy az előző évet sikerült rendben 
lezárni. A további boldoguláshoz 
viszont a korábban meghozott dön-
téseket végig kell vinni. A legna-
gyobb gond a bizonytalanság, ezért 
mielőbb meg kell tenni a szükséges 
lépéseket.

15 igennel elfogadta a testület az 
előterjesztést.

Ezt követően előterjesztést tárgyal-
tak a személyes gondoskodást nyúj-
tó szociális ellátások és a gyermekek 
napközbeni ellátása keretében biz-
tosított étkeztetés intézményi térí-
tési díjairól, valamint az intézményi 
nyersanyagnormák megállapításáról 
szóló 7/2008. (III.14.) rendelet mó-
dosításáról.

A képviselők egyhangúlag elfogad-
ták az előterjesztést, melyre az ÁFA 
törvény változása miatt került sor.

A következő napirendként a táv-

(Folytatás a 2. oldalon) hőszolgáltatás legmagasabb hatósági 
díjáról és a díjalkalmazás feltételei-
ről döntött a testület. Mint Fábián 
Géza ügyvezető elmondta, az ener-
giaárak emelkedését nem követte 
a távhődíj olyan mértékű emelése, 
így a hődíj bevételek és kiadások 
nincsenek szinkronban, emiatt a 
gázszolgáltató felé jelentős tartozása 
van a cégnek, amit az emelés nélkül 
nyárra sem tud visszafizetni. 

A polgármester elmondta, hogy a 
korábbi mérsékelt emelések hatása 
most érezhető. Az intézményi és la-
kossági ár közötti különbségeket is 
meg kell szüntetni, mert hiszen így a 
lakótelepen élőket az intézményeken 
keresztül támogatja az önkormány-
zat. A vélemények alapján többen 
szorgalmazzák a távhő rendszerről 
való leválást és a tömbök egyedi 
fűtésének megoldását. Hosszas vita 
után két emelési javaslat született 
az eredeti 22%-os helyett, egy 10 és 
egy 16%-os. Végül a testület tagjai 
a szavazás során az alapdíj 12%-os 
emelését 7 igen, 6 nem, 3 tartózko-
dás mellett nem szavazták meg, így 
az alapdíj a régi maradt.

A fűtési hődíj 12,5%-os emelését 
14 igen, 2 nem szavazattal elfogad-
ták a képviselők, és a rendeletet is 
ugyanilyen arányban elfogadták.

Arról is döntöttek, hogy 5% felet-
ti gázáremelés esetén újratárgyalja a 
testület az emelés kérdését. 

Az előzetes tervekhez képest meg-
változott pénzügyi feltételek miatt a 
Várda-Távhő Kft. üzleti tervét levet-
ték napirendről.

Ezután a Városi Bölcsőde és Reha-
bilitációs Napközi Otthon alapító 
okiratának módosítására és egységes 
szerkezetbe foglalásáról döntöttek. 
Dr. Sipos István és Kovács László-
né képviselők hozzászólásukban 
szorgalmazták az egy helyen ellátott 
feladatok különválasztását. A hatá-
rozatot 16 igennel elfogadták.

Következőként a Városi Bölcsőde 
és Rehabilitációs Napközi Otthon 
Szervezeti és Működési Szabályza-
tának és Szakmai Programjának jó-
váhagyásáról döntöttek. A testület 
egyhangúlag elfogadta a határoza-
tokat.

A következő napirendi pontban a 
Városi Könyvtár Szervezeti és Mű-
ködési szabályzatának jóváhagyásá-
ról szavaztak. A testület 15 igennel 
elfogadta a határozatot.

Ezt követően az óvodai felvételi 
körzetek meghatározásáról döntöt-
tek. Kisebb módosítással 13 igen, 2 
nem, 1 tartózkodással a képviselők 
elfogadták az előterjesztést.

Előterjesztést tárgyalt a testület 
Kisvárda város közoktatási intéz-
ményei minőségirányítási program-
jainak jóváhagyásáról. Ezzel kap-

csolatban 8 határozatról szavaztak 
a képviselők, valamennyit egyhan-
gúlag elfogadták.

Ezután a 2008/2009-es nevelési 
évben az óvodákban indítható cso-
portok, csoportlétszámok meghatá-
rozásáról döntöttek. A költségvetési 
rendelet értelmében 5 óvodai kiscso-
port indulhat a következő tanévben. 
A döntés értelmében a Zrínyi-téri 
és a Móricz Zsigmond úti tagóvo-
dában nem indul kiscsoport ebben 
az évben. A testület 11 igennel elfo-
gadta a határozatot.

A következő előterjesztés a Csil-
lag-közi Központi Társulási Óvoda 
nyári zárva tartásának meghatáro-
zásáról szólt. 16 igennel elfogadta a 
testület.

Ezután az általános iskolák alapító 
okiratainak kiegészítő módosításá-
ról döntöttek. Három határozatról 
szavaztak, egyhangúlag elfogadták 
valamennyit.

Ezt követően az Állami Számve-
vőszék Sz-Sz-B. Megyei Ellenőrzési 
Iroda által végzett számvevői je-
lentés alapján készített intézkedési 
tervről szavaztak a képviselők, amit 
egyhangúlag elfogadtak.

Ezután beszámolót fogadtak el a 
2007. évben megtartott ellenőrzé-
sek tapasztalatairól. A testület egy-
hangúlag elfogadta a beszámolót.

Előterjesztést tárgyaltak a gyer-
mekjóléti és gyermekvédelmi fel-
adatok ellátásának étékeléséről. A 
tartalmas, jó színvonalú előterjesz-
tést egyhangúlag elfogadták.

A Várda-Víz Kft. önkormányzati 
ingatlan vételi ajánlata című elő-
terjesztést tárgyalták ezután. Ehhez 
kapcsolódóan tárgyalták a telepü-
lési szennyvízhálózat bővítése tár-
gyú beruházás pénzügyi rendezése 
című előterjesztést is. Az ügyrendi 
bizottság javasolta a napirendről 
levételt, mivel a kérdéses ingatlan 
jelenleg nem forgalomképes. A vá-
rosüzemeltetési bizottság pedig nem 
javasolja az ingatlan értékesítését. 
A szavazásnál elfogadták az értéke-
sítést 10.000,-Ft/m2 + ÁFA áron, 
amibe beszámítják az elkészült 5 
utca szennyvízberuházását, a fenn-
maradó részt pedig a jövő évi költ-
ségvetésből fedezik.

Ezt követően az ISZC Kht. üzle-
ti tervének elfogadásáról döntött a 
testület. A bizottságok elfogadásra 
javasolták. A szavazásnál végül 13 
igen, egy tartózkodás mellett elfo-
gadták.

Ezután az önkormányzat 2008. 
évi közbeszerzési tervének elfogadá-
sáról tárgyaltak. A határozatot egy-
hangúlag elfogadták.

A következő napirendi pontban 
Kisvárda város Integrált Városfej-
lesztési Stratégiájának elfogadásáról 
és a városközpont felújításáról szóló 
pályázat benyújtásáról határoztak. A 
terv készítői röviden ismertették az 
elvégzett munka lépéseit. A testületi 
tagok a két előterjesztést elfogad-
ták.

Ezt követően előterjesztést tárgyal-
tak az önkormányzati tulajdonban 
lévő bérlakások 2007. évi felújítási 
tervének teljesítéséről és a 2008. évi 
felújítási terv jóváhagyásáról. A kép-
viselők az előterjesztést elfogadták 
15 igen, 1 nem szavazattal.

Ezután a pályázati forrásból meg-
valósuló beruházások saját erejének, 
illetve egyéb beruházások finanszí-
rozására kötvény kibocsátásáról tár-
gyaltak. A pénzügyi bizottság és az 
előterjesztő javasolta, hogy vegyék 
le napirendről, mert még vannak 
tisztázatlan kérdések. A képviselők 
végül úgy döntöttek, hogy később 
térnek vissza a témára.

Utolsó előtti napirendként a kis-
várdai közoktatási intézmények 
Információs és Kommunikációs 
Technológia fejlesztése című TIOP-
1.1.1/07/01. kódszámú pályázat 
benyújtásáról tárgyaltak, s egyhan-
gúlag támogatták a pályázat beadá-
sát. A pályázat sikere esetén olyan 
informatikai rendszerekhez juthat-
nak az iskolák, amelyek a tanítási-
tanulási folyamatban felhasználásra 
kerülhetnek (pl. interaktív tábla).

Végül a megszűnő álláshelyekre 
vonatkozó egyszeri támogatásra be-
adható pályázatról döntöttek a kép-
viselők, amit szintén egyhangúlag 
megszavaztak.

A rendeleteket, határozatokat rö-
videsen olvashatják a kisvarda.hu 
oldalain.
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A kisvárdai Többcélú Kistérsé-
gi Társulás nevében Dr. Oláh Al-
bert polgármester több alkalom-
mal is levéllel fordult a Gazdasági 
és Közlekedési Minisztériumhoz, 
a 4-es számú főközlekedési út 
Kisvárda és Döge közötti keresz-
teződésének biztonságtechnikai 
átépítése ügyében.

Most úgy tűnik, sikerrel járt a 
próbálkozás, mivel a közlekedési 

tárca arról tájékoztatta a polgár-
mestert, hogy a rendelkezésre álló 
baleseti adatokat figyelembe véve 
a kérdéses csomópont bekerült az 
Útpénztár ez évi közlekedésbiz-
tonsági csomóponti programjá-
ba.

Jóváhagyása esetén az átter-
vezés még ebben az évben meg-
történhet, és az átépítés a jövő év 
első felében megvalósulhat. 

körforgalom épülhet a Dögei csomópontnál
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nyek a tűzoltóság munkáját is érin-
tik. Ezek az igények mindenképpen 
jogosak, hiszen a tűzoltók tevékeny-
sége is egyfajta szolgáltatás, melynek 
igénybevevői igen kritikusak, ahogy 
azt gyakran érezték is tűzoltóink.

A fluktuáció miatti szolgálatszer-
vezési gondok, a technikai prob-
lémák ellenére a város és környéke 
tűzvédelmi biztonságszintje nem 
csökkent.

2007. április 1-jén a Tűzoltóság 
vízszállító gépjárműve (Renault-
Kerax) káresethez történő vonulás 
következtében súlyos közlekedési 
balesetet szenvedett.

A baleset következtében a tűzoltó-
ság az év során tartalék tűzoltó gép-
járművel nem rendelkezett.

A kieső tűzoltó-
gépjármű pótlása 
ügyében a Kisvárda 
Város Képviselő-
testülete pályázatot 
nyújtott be az Or-
szágos Kataszrófa-
védelmi Főigazgató-
ságra.

A tűzoltó parancsnok örömmel 
tudott beszámolni arról, hogy kb. 
2 hete az OKF-től érkezett értesítés 
szerint a pályázatukat befogadták, 
jogosnak ítélték meg céljaikat.

A tűzoltóság egy 2005-ben be-
nyújtott és elnyert pályázata alapján 
az elmúlt évben több nagy értékű 
személyvédő eszközhöz (védőruhák, 
sisakok, védőcsizmák)  is hozzáju-
tott. 

A Tűzoltóság híradóügyeletére 
2007-ben 561 alkalommal érkezett 
tűzoltási és műszaki mentési ese-
ményre utaló jelzés.

2007-ben tűzesethez 318-szor, 
műszaki mentéshez 174-szer riasz-
tották a tűzoltó egységeket. 

A téves jelzések és vaklármák szá-
ma az elmúlt évihez képest nagymér-
tékben emelkedett. A téves jelzések 
és a vaklármák összesített száma 69 
eset volt.

A 2006. évi adatokhoz képest 
mintegy 61%-kal kellett többször 
tűzesethez, illetve műszaki mentés-
hez vonulni. Az esetszám növekedés 
egyik fő oka, hogy tavasszal és ősszel 
megnövekedett az avar- és nádas-tü-
zek száma. Ez az időjárás következ-
ménye volt. 

2007-ben a Kisvárdai Tűzoltóság 
illetékességi és működési területén:

- Tűzesetek és káresetek következ-
tében 12 fő elhalálozott, 

- 57 fő pedig megsérült.
A sérülések és halálesetek legtöbb 

esetben csakúgy, mint az elmúlt 
években is a közúti közlekedési bal-
esetek során következtek be. A legve-
szélyesebb közlekedési gócpontként 
a 4-es számú főút Kisvárda-Dögei 
elágazási csomópontját, valamint a 
Fényeslitke-Dögei csomópontot ne-
vezte meg a parancsnok.

A tűzoltások és műszaki menté-
sek beavatkozásai során tűzoltó nem 
sérült meg - a magas esetszám és a 
rendkívül fiatal és kevésbé tapasztalt 
személyi állomány ellenére.

A parancsnok elmondta még, hogy 
a megfiatalodott személyi állomá-
nyuk tűzoltási és műszaki mentési 
tevékenységét vizsgálva megállapít-
ható, hogy a beavatkozásaik során 
alapvetően sikerült megfelelniük a 
velük szemben támasztott követel-
ményeknek. 

Bizonyos azonban, hogy eseten-
ként érezhető még a megfelelő rutin 
hiánya, melyet a jövőben a kikép-

zésekkel próbálnak 
javítani.

Ös s z e s s é g é b e n 
megállapítható volt 
az, hogy a beosztott 
tűzoltóink munkája 
mind az állampol-
gárok, mind pedig a 
káresetek felszámo-

lásában közreműködő társszervek 
megítélése szerint jónak mondható.

A Tűzoltóságunk az elmúlt évi 
sportversenyeken igen jól szerepelt. 
Focicsapatuk megyei versenyen első 
helyezést ért el. S az igazi tűzol-
tó sportmegmérettetésnek számító 
tűzoltó lépcsőfutó versenyen a Kis-
várdai csapatuk megyei szinten első 
helyezést, az országos lépcsőfutó 
versenyen az igen előkelő 5. helye-
zést szerezték meg.

Összességében elmondható volt 
az értékelés alapján, hogy a tűzoltó-
inknak sikerült feladataiknak eleget 
tenniük, megfelelniük a minden-
napok kihívásainak. A parancsnok 
ezért köszönetét fejezte ki a tűzoltó-
ság valamennyi munkatársának.

Kisvárdai Tűzoltóság

ÉvÉrtÉkelÕ Értekezlet A tÛzoltóságoN
(Folytatás az 1. oldalról) A Kisvárdai Hivatásos Önkor-

mányzati Tűzoltóság ezúton tájé-
koztatja a lakótelepen élőket, hogy 
az Önkormányzati és Területfej-
lesztési Miniszternek az iparosított 
technológiával épült lakóépületek 
energiatakarékos korszerűsítésének, 
felújításának támogatására kiírt pá-
lyázata (Panelprogram) kihirdetésre 
került. A Panelprogram pályázati 
anyagban szerepelnek -  egyes ener-
giatakarékosságot szolgáló munkála-
tokhoz kötötten - az épületek tűzvé-
delmét javító elemek 
is. A Panelprogram-
ban rögzítésre került 
a tűzvédelmet érintő 
pályázati kritériumok 
hatósági normakont-
rollja is.

Amennyiben a pá-
lyázat műszaki tar-
talma tűzvédelmi 
követelményt érintő 
munkálatok valame-
lyikének elvégzésére 
vonatkozik, abban 
az esetben a pályázat 
benyújtásához a te-
rületileg illetékes hivatásos önkor-
mányzati tűzoltóság véleményének 
beszerzése szükséges, illetve a mun-
kák elvégzésének megfelelőségét az 
illetékes hivatásos önkormányzati 
tűzoltósággal véleményeztetni kell.

A következő tűzvédelmet érintő 
problémák megoldására nyílik le-
hetőség a Panelprogram keretein 
belül:

1. A nem megfelelő tűzvédelmi 
tulajdonságokkal rendelkező hom-
lokzati szigetelőanyag alkalmazása 
képes akár az épület teljes homlok-
zatára kiterjedő tűzet okozni egy 
tűzeset során. A pályázat benyújtá-
sához a területileg illetékes hivatásos 
önkormányzati tűzoltóság vélemé-
nyének beszerzése szükséges, így a 
kontroll lehetősége biztosításra ke-
rült a programban.

2. A hő- és füstelvezető berende-
zések nem kellő hatékonyságúak. 
A lépcsőházi nyílászárók felújítása, 
cseréje esetén, a rendszerek haté-
konnyá tételét, korszerűsítését is el 
kell végezni.

3. Egyes épületszerkezetek - külö-
nös tekintettel a gépészeti vezetékek 
aknafalai - nem elégítik ki a velük 
szemben támasztott éghetőségi és 
tűzállósági határérték követelmé-
nyeket. Az aknák szintenként nem 
kerültek leválasztásra, így lehetővé 
teszik a tűz függőleges terjedését. 
A pályázat keretében lehetőség nyí-
lik új szellőzőrendszer kialakítására, 
vagy a meglévő szellőző rendszerek 
légtechnikai és tűzbiztonsági elő-
írásokat egyaránt érvényre juttató 
felújítására, korszerűsítésére a szük-

séges légcsere biztosítása érdekében. 
Ehhez kapcsolódóan, a gépészeti 
vezetékek aknafalainak megfelelővé 
tételét, lezárását, aknák szintenkénti 
szakaszolását, tűzgátló csappantyúk 
beépítését, valamint amennyiben 
műszakilag megoldható, a szellőző-
csatorna tisztítását is kötelezően el 
kell végezni

4. A lakások villamosvezetékei 
- amennyiben azok nem kerültek 
felújításra - az akkori idők villamos 
fogyasztásának figyelembevételével 

kerültek kiépítésre, 
melyet a mai állapot 
jelentősen meghaladt. 
Most akár jelentős túl-
terhelés is jelentkezhet 
- a mosógép, mosoga-
tógép, klímaberende-
zés, és egyéb - villamos 
fogyasztók együttes 
használata során. A vil-
lamos vezetékek ilyen 
módon történő túl-
terhelése a vezetékek 
felmelegedéséhez, il-
letve meghibásodáshoz 
vezethet, mely tüzet 

okozhat. A program lehetőséget ad 
a villamos rendszer felülvizsgálatára, 
felújítására az érvényben lévő mű-
szaki követelmények szerint (MSZ 
EN 2364).

5. A liftfelújítás, új lift beépítése 
esetén biztonsági felvonó kialakítá-
sára a program támogatást ad.

A programon kívül, a panelépü-
letek vonatkozásában a tűz terje-
dése tekintetében problémát jelent 
az épületeken utólagosan elvégzett 
homlokzati szigetelések nem megfe-
lelősége, amely egy esetleges tüzeset 
során a homlokzati tűzterjedés koc-
kázatát növelik.

Az építésügyi hatósági eljárások-
ról, valamint a telekalakítási és az 
építészeti-műszaki dokumentációk 
tartalmáról szóló 37/2007 (XII. 13.) 
ÖTM rendelet a teljes homlokzatot 
érintő építési tevékenységet — pl. 
egy homlokzatot érintő teljes felü-
letszínezés, ami a külső hőszigetelést 
követi - bejelentés alapján végezhe-
tő építési tevékenységnek határozta 
meg.    A bejelentés, mint gyorsított 
építési engedélyezési eljárás szakha-
tósági normakontrollhoz kötött, így 
a tűzoltóság közreműködése szüksé-
ges.

Az elmúlt évek néhány tragikus 
tűzesete, különösen aktuálissá teszi 
a lakótelepi lakások és társasházak 
tűzvédelmét, valamint a biztonság 
növelését a tervezett felújítások al-
kalmával.

Kérem az érintett lakosságot, hogy 
a fent leírtakra kiemelt figyelmet 
fordítsanak. 
A tűzoltóság segélykérő száma:  105

PANELPROGRAM ÉS TűzvÉdELEM I.
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Kisvárda fejlődik. Kicsit ciniku-
san kifejezve, ha másként nem hát 
a megnövekedett tehergépkocsi for-
galom szempontjából. És bizony jó 
magyar szokás módra ha egy kissé 
nagyobb volumenű közügyi problé-
ma megjelenik – főleg ha a problé-
ma mögött kemény üzleti érdekek is 
vannak! – akkor biztos, hogy az ügyet 
a jelenleg működő óriásira duzzasz-
tott közintézmény rendszerben nem 
lehet egykönnyen elintézni. 

Amint az ügyben az önkormány-
zat elkezd lépéseket tenni, a hatósági 
szervek és intézmények között rög-
tön megkezdődik az egymásra mu-
togatás, a hárítgatás. 

A lakosság csak azt látja, van egy 
önkormányzat, egy képviselő-testü-
let, vannak képviselők, és mégis úgy 
tűnik, mintha nem lenne. A belvá-
rosban közben – a gazdaság helyett 
– dübörögnek a kamionok.

Elmesélem Önöknek a Kisvárda 
belvárosában áthaladó tehergépjár-
mű forgalom csökkentését kezdemé-
nyező eljárások kálváriáját. 

Lakossági panaszra már 2004-ben 
elkezdődött a Krucsay, Csillag és 
Mátyás király út teherforgalmának 
felülvizsgálata.

A kisvárdai Önkormányzat 2005 
szeptemberében kezdeményezte az 
Sz-Sz-B. Megyei Közútkezelő Kht-
nál a Krucsay és Mátyás király úton 
forgalomszámlálás elvégzését. A 
Közútkezelő Kht-nál a Krucsay és 
Mátyás király úton a pótkocsis és 
nyerges szerelvények forgalmában 
51%-os növekedés történt.

Ezzel párhuzamosan a Felső-Ti-
szavidéki Környezetvédelmi Ter-
mészetvédelmi és Vízügyi Felügye-
lőségtől a fent nevezett utakon az 
önkormányzat zaj- és rezgés kibocsá-
tás mérést kezdeményezett. A vizsgá-
lati eredmény szerint a zaj mértéke 
meghaladja a megengedett értéket. 

Felvetődött olyan elképzelés, mely 
szerint a tehergépjármű forgalmat 
– a Krucsay út kedvezőtlen adottsá-

gai miatt – célszerű lenne átterelni a 
Mátyás király útra. Átterelés esetén 
viszont a Mátyás király úton a zaj 
mértéke jelentősen meg-
haladná a megengedett 
értéket, ami egyfelől jogi 
következményeket von-
hat maga után, másrészről 
megnövekedne a súlyos 
balesetek előfordulásának 
lehetősége. 

2007 áprilisa óta a 4. 
számú főút Ajak – Nyír-
egyháza szakaszán a teher-
gépjárművek után úthasználati díjat 
kell fizetni. A Gazdasági és Közleke-
dési Minisztérium ezzel a döntésével 
a fent nevezett utakon még kritiku-
sabbá tette a közlekedési helyzetet.

Lakossági kérésre személyesen is 
bekapcsolódtam az ügy rendezésébe. 
Felvettem a kapcsolatot a Kisvárdai 
Rendőrkapitányság Közlekedésren-
dészeti Osztály vezetőjével, akitől 
kértem, jelezzék a közlekedési prob-
lémát a felettes szerveknek és kérje-
nek intézkedést az utak állapotának 
megóvása, a lakosság védelme, és a 
balesetek elkerülése érdekében.

Osztályvezető úr továbbadta az 
ügyet a Megyei Rendőr-főkapi-
tányság felé, akik szintén felvették 
a kapcsolatot a Megyei Közútkezelő 
Kht. Forgalomtechnikai és Kezelő 
osztályvezetőjével. A már fent em-
lített 2005. évben vizsgálatot végző 
közútkezelő ezúttal már azt nyilat-
kozta, hogy hatáskörük nem terjed 
ki a probléma orvoslására. Ellenben 
javasolja, hogy forduljunk az Állami 
Autópálya kezelő Zrt. vezetéséhez.

Dr. Oláh Albert polgármester úr 
2007 augusztusában levelet írt a 
Gazdasági és Közlekedési Miniszté-
riumba, amelyben ecsetelte közleke-
désforgalmi problémánkat, és kérte 
hogy az Állami Autópálya Zrt., - 
mint az útdíj beszedője – tegye lehe-
tővé a 4. számú főút államhatárhoz 
közeli szakaszán útdíj matrica vásár-
lás lehetőségét.

szIszIFUszI kÜzDeleM A kAMIoNok elleN A minisztérium válaszlevelében 
leírja, hogy az ukrán-magyar határ-
átkelőn van lehetőség matrica vásár-
lásra, de valószínűsíti, hogy a sofőrök 
sorban állás elkerülése végett vagy 

kényelmi okokból térnek 
le Kisvárda városába út-
használati díj vásárlási kö-
telezettségüket megoldani.

Felvetődik a kérdés! Va-
jon hová mennek, és miért 
térnek le a nyerges kamio-
nosok a biztonságot nyújtó 
főútról? Miért választják a 
kisvárdai szűk paraméterű 
utakat? És itt az ügybe be-

kapcsolódik az üzlet.
Felvettem a kapcsolatot a kisvárdai 

Shell üzemanyagtöltő állomás veze-
tőjével, aki a következő tájékoztatást 
adta: A SHELL Üzemanyagtöltő 
Társaságnak több nagy tengelyes 
nemzetközi szállítmányozó céggel 
üzleti szerződése van. A szerződés 
része EUROSEL kártya biztosítása, 
amelyen keresztül – készpénz hasz-
nálata nélkül – a szállítmányozó cé-
gek különféle pénzügyi tranzakciót 
tudnak lebonyolítani, köztük autóút 
használati díj lebonyolítását is.

Az ukrán-magyar határtól Kisvár-
da városig a 4. számú főút mentén 
EUROSEL kártyával rendelkező 
kamionosoknak nincs alkalmuk, és 
lehetőségük úthasználati díj vásárlási 
tranzakcióra. A sofőrök üzleti okok-
ból rá vannak kényszerülve, - hogy 
kitérő úton, a Kisvárda belvárosába 
működő – Shell Üzemanyagtöltő 
Állomáson szerezzék be úthasználati 
jogosultságukat.

A vezetőasszony elmondása sze-
rint átlagosan napi 70-80 kamionos 
vásárol úthasználati díjat. Ugyanak-
kor üzemanyag vásárlást nem igé-
nyelnek.

A kamionosok konvojokban köz-
lekednek. Az üzemanyagtöltő állo-
másra csak egy-két tehergépjármű 
fér be ezért a többiek közvetlenül a 
körforgalomban állnak meg. Nagy-
mértékben akadályozzák a forgal-
mat, illetve a helyi lakosság üzem-

anyagöltés, és egyéb szolgáltatáshoz 
való hozzáférését. Több esetben 
a rend helyreállítása érdekében a 
rendőrség kihívására is szükség van. 
(Erről az információról tájékoztatott 
a közlekedésrendészeti osztályvezető 
Úr is).

A helyzetet tovább nehezíti, hogy 
a zömében ukrán, és orosz nyelvű 
sofőr nemzetközi nyelvtudás hiányá-
ban ügyintézéskor nehezen értteti 
meg magát, így sokszor akár 10-15 
percig is elhúzódik a közlekedési for-
galom akadályoztatása.

Kisvárda város útjai ilyen nagy-
számú és tömegű tehergépjármű ter-
helést még rövid távon sem bírnak.

Az érintett Csillag út, Krucsay út 
paraméterei szűkösek, a lakóházak 
és üzletek közvetlenül a közút mel-
letti járdaszegély mentén épültek. A 
lakások falai repedeznek, az itt élők 
szerint már tűrhetetlen a zaj és a rez-
gés.

Ezek után a Shell Hungary Bu-
dapesti Központjában fordultam, a 
levelem még válaszra sem méltatták.

Szerintem csak egy módon tud-
nánk az ügyet elintézni. Ha a Gazda-
sági és Közlekedési Minisztérium az 
ukrán magyar államhatártól fizetőssé 
tenné a teherforgalom számára a 4. 
számú főutat. Ehhez viszont aka-
ratra és rendeletmódosításra lenne 
szükség.

Számtalan levelezés, személyes 
találkozó, elfecsérelt idő és energia 
után azt mondhatjuk; nem csinál-
tunk semmit.

Addig, míg az üzlet mindenek 
fölött áll, amíg az állam becses ér-
tékeit, a közvagyonát nem védi erő-
sebb és markánsabb kezekkel, addig 
szaladgálhatunk mi fűhöz-fához, ott 
végezzük, ahol kezdtük. 

De nem adjuk fel. A remény hal 
meg utoljára. Dr. Szép Béla ország-
gyűlési képviselő úr az ügyet a kezé-
be vette, kíváncsian várjuk, ő hogyan 
boldogul.

Tisztelettel Kovács Lászlóné
lakossági tanácsnok

Tel: 06-45-451-736

A Polgári Védelmi Kirendeltség 
személyi állománya 2008. április 
18-án 8 órától rendezi meg a fel-
menő rendszerű katasztrófavédelmi 
ifjúsági verseny kirendeltségszintű 
versengését a Rétközberencsi I. Ist-
ván Király Általános Iskolában.

A versenyen a környező telepü-
lések 18 általános iskolájának 21 
csapata (4 fős) ad számot polgári vé-
delmi ismeretekből, elméleti és gya-
korlati feladatok megoldásával.

A verseny színhelyén a tanulóif-
júság képviselői közlekedési illetve 
tűzvédelmi és elsősegély-nyújtási is-
meretekből is vetélkednek.

A verseny célja: Megismertetni a 
tanulóifjúsággal a veszélyhelyzet-
ben való védekezési és magatartási 
formákat, bekövetkező katasztrófák 
károsító hatásait, felkészülni az ön- 
és a bajbajutottak segítésére, menté-
sére.

A tanulóifjúság részére megrende-
zett versenyekkel a kirendeltség sze-
mélyi állománya igyekszik felhívni a 
figyelmet a katasztrófák hatásainak 
megelőzésére.

A kirendeltségszintű versenyekre 
a tanulók a saját iskolájukban felké-
szítő tanárok segítségével készültek 
fel.

kAtAsztróFAvÉDelMI IFJúságI verseNY
A FIKISZ! (Fiatalok Kisvárdáért 
Szervezete) és a Rákóczi Vadásztár-
saság szeretné megköszönni mind-
azoknak a segítségét, akik részt 
vettek az április 12-i Szemétszedő 
Szombatunkon. 4 helyszínen tisztí-
tottuk meg a környezetünket, töb-
bek között a Várkertet és környékét 
is. Sajnos a Kisvárdai Képviselőtes-
tületből nem vett részt aktívan sen-
ki, de biztosak vagyunk benne, hogy 
erkölcsileg mindannyian támogatták 
akciónkat. Reméljük, hogy a követ-
kező (szeptemberi) takarításon már 
nagyobb számban jelennek meg. 
Természetesen arra is várunk min-

denkit szeretettel!
Lippai Hunor FIKISZ! elnök

20/433-80-37 
Az alábbi fényképen látható a Vár-
kerti Akciócsoport által összegyűj-
tött szemét mennyisége.

ÖSSzESzEdTÜK A SzEMETET!
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Oktatás

Március elején e-mailben meg-
kereste iskolánkat a kézdivásárhelyi 
Gábor Áron Oktatási Központ taninté-
zete, hogy részt vennénk-e az általuk 
meghirdetett MediaInfo felhasználói 
informatika versenyen. Amikor osz-
tályfőnökünk megkérdezte, vállaljuk-
e a megmérettetést, egy pillanat alatt 
összeállt a csapat: Bertók Zsolt, Orosz 
József és jómagam, Siska László sze-
mélyében.

Örömünk azonban hamar szoron-
gássá változott, amikor kiderült, hogy 
miben is áll a feladat: Elődeink mesélik 
címmel riportot kellett készítenünk 
idős emberekkel, hogy ők hogyan 
látják a két világháború közötti, a vi-
lágháború alatti, a kommunizmus, il-
letve a rendszerváltás utáni időszakot. 
A korok divatját, szokásait, életképét 
kellett bemutatnunk weblapon vagy 
bemutatón keresztül, kiegészítve az 
öregekkel készített riport összeállítás-
sal. Riadalmunk nem volt alaptalan. 
Első pillanatban nem tudtuk, hogyan 
is kezdjük el a feladat megoldását. 
Még sohasem csináltunk riportot, 
történelmi ismereteink nem a korok 
szokásaira, divatjára terjedtek ki. A 
megoldást a kutatómunka jelentette. 
Irány az iskolai és a városi könyvtár. 
Közben a feladat másik része: kikkel 
csináljunk riportot? Olyan idős embe-
reket kellett keresnünk, akik szívesen 

meséltek a múltról. Aztán rádöbben-
tünk, ez volt a feladat könnyebb része. 
Vágjuk össze a riportokat és riportok 
készítését bemutató filmeket úgy, 
hogy ne haladja meg a 100 megabájt 
méretet, ugyanakkor látványos legyen 
és tartalmazzon minden fontos moz-
zanatot. Az elkészítés igénybe vette 
összes filmvágási és zeneszerkeszté-
si ismeretünket, és még nincs kész a 
bemutató. Újabb dilemma: bemutató 
vagy weblap? Végül a weblap mellett 
döntöttünk. Közben készült a DVD 
borító, illetve a lemez címoldala. Ezek 
a műveletek a képszerkesztési isme-
reteinket tették próbára. Az utolsó 
pillanatban elkészültünk mindennel 
– “művünket” postára adtuk és vártuk 
az eredményt. A feladat első részében 
Molnárné Valánszki Erzsébet, Sipos 
Csaba, Ölbey János és Heiner Ferenc 
irányította munkánkat. 
Utazás

A döntőre Rozipál György igazgató 
úr és Ölbey János kísért bennünket. 
Éreztük: „Rajtunk az iskola szeme”. 
Mi még sohasem jártunk Erdélyben. 
Nagy várakozással tekintettünk az út 
elé. Vajon milyen lesz? Sikerül-e helyt-
állnunk? Valóban olyan szép Erdély, 
ahogyan ismerőseinktől hallottunk 
róla? Sok-sok kérdés és izgalommal 
tele várakozás előzte meg az utazást. 

Április 3-án reggel indultunk az isko-
la elől. Ragyogó napsütés és az utazás 
izgalma. A határt átlépve nemsokára 
szerpentinekkel és síkságokkal tarkított 
útvonalon haladtunk, miközben GPS-
ünk időnként közölte: „Újratervezés”. 
Városok, falvak rohantak el mellettünk, 
mire megérkeztünk a döntő helyszínére 
szemerkélő esőben, fáradtan, de jó han-
gulatban. Hazánkból iskolánk csapatán 
kívül Hatvan városából neveztek még 
be a versenyre.

A tényleges döntő 4-én délután kez-
dődött. Igazgatónk úgy döntött, hogy 
péntek délelőtt részt veszünk a hatva-
niaknak szervezett kiránduláson. A vi-
lág egyik legszebb fekvésű vulkanikus 
eredetű tavához, a Szent Anna-tóhoz 
mentünk. Sétáltunk az ehhez közel 
lévő tőzeglápon, majd a Büdös Barlang-
hoz másztunk fel, végül a bálványosi 
mofettát néztük meg. Erdély belopta 
magát szívünkbe lenyűgöző tájaival.

A verseny
Délután belevágtunk a munkába. 

Be kellett mutatnunk a beküldött 
munkát, a készítés körülményeit, a 
riportokból levont következtetéseket, 
végül a korok szokásait, a szokások 
változásait az általunk készített webla-
pon keresztül. Úgy érezzük kedvezően 
fogadta a zsűri a bemutatónkat, bár 
enyhe lámpaláz volt bennünk, ami-
kor ellenfeleink kísérőtanáraink és a 
helybeliek árgus szemekkel figyeltek 
bennünket.

A másnapi folytatásban egy teszttel 
kezdtünk, majd plakátkészítés Photo-
Shopban, meghívókészítés Wordben, 
bemutató készítés PowerPointban, vé-
gül egy laza Excel-feladat. Ez utóbbi 
nemcsak nekünk, de ellenfeleinknek 
is feladta a leckét, bár a többi fel-
adat sem volt egy sétagalopp. Igazán 
nem tudtunk felkészülni a versenyre, 
mert nem tudtuk mik az elvárások, 
de – kísérőtanárunk szerint – helyt-
állásból mindenképpen dicséretet ér-
demlünk. Végül szoros versenyben, a 
résztvevő 8 csapat között a 6. helyet 
szereztük meg, amely azért figyelemre 
méltó, mert képzésünk fő profilja a 
rendszergazda képzés, a verseny pedig 
– a nevéhez méltóan – multimédiás 
alkalmazások összehangolt ismeretét 
kívánta meg a csapatoktól.

A szombat este „lájtos” ismerkedési 
estet hozott, ahol leginkább a másik 

magyar csapattal – a hatvaniakkal ke-
rültünk közelebb egymáshoz. A 24 
versenyző között talán 4 hölgy akadt, 
ami nem igazán kedvez a párkapcsola-
tok kialakulásának.
Hazafelé

Vasárnap reggel: irány haza, kicsi 
kitérővel – elindultunk a Békás-szoros 
felé. Utunk során most is szerpenti-
nek és síkságok váltogatták egymást. 
A szemerkélő eső ellenére szemünk 
egyfolytában a tájat pásztázta, hol 
egyikünk, hol másikunk szólalt meg: 
„Odanézz!”. Az órákon át tartó autó-
zást észre sem véve értünk a Gyilkos 
tóhoz.  Fantasztikus környezetben 
elterülő kicsi, hegyek közé préselt 
állóvíz kiálló fenyőcsonkokkal. Első 
pillanatban azt hittük, ez a csúcs, de 
még ezt is túlszárnyalta maga a szoros. 
Magasba törő sziklafal, az embernek 
olyan érzése támad, hogy össze akarja 
nyomni a közte haladó keskeny utat. 
A fal tövében zubogva rohan a Békás-
patak. Ennél szebbet eddig még sehol 
nem láttunk. Nem Erdély, hanem a 
világ egyik legszebb tájegysége ez.

Sok-sok kilométer várt még ránk, 
hol a GPS-re, hol a térképre bízva ma-
gunkat végigautóztunk a Maros völgy-
ben, majd fölfelé vettük az útirányt, 
Szatmárnémeti felé. Este fáradtan, él-
ményekkel tele érkeztünk haza. 

Ha lehetne, holnap újra jelentkez-
nénk erre a versenyre. 

Siska László, 12M, II. Rákóczi 
Ferenc Szakközép- és Szakiskola

A Vári Emil Társulási Általános Is-
kola sikeresen zárta a névadója által 
megrendezett tavaszi versenysoroza-
tát. Az igazgató úr ünnepélyes meg-
nyitóját követően a „Vidám Versmon-
dók Tavaszi Találkozó”- jára került sor 
az iskola könyvtárában.

A városi, városkörzeti versenyző-
kön túl, immáron második alakommal 
tiszteltek meg bennünket a Felvidék 
diákjai. A versenyek eredményei:
vIdÁM vERSMONdóK TAvA-
SzI TALÁLKOzóJA 
5-6. évfolyam
I. Nemes Ákos (Tuzsér), II. Kovács End-
re (Rétközberencs), III. Kiss Alexandra 
(Nagykapocs)
Különdíj: Toldi Evelin (Vári)
7-8. évfolyam
I. Izsó Noémi (Várday), II. Petranics 
Daniella (Vári), III. Smid Eszter (So-
mogyi)
vÁRI EMIL ÉS KORA TÖRTÉ-
NELMI vETÉLKEdŐ 7-8. OSz-
TÁLYOS TANULóK RÉSzÉRE
vÁROSKÖRzETI vERSENY

I. Református Ált. Isk. (Kovács Esz-
ter, Szanyi Norbert, Pál Noémi, Sza-
bó Krisztina), II. Vári (Fucsku Gábor, 
Kovács Balázs, Huszti Attila,Virga 
Bálint), III. Somogyi (Csorba Noé-
mi, Molnár Eszter, Orosz Dániel, Tarr 
Enikő)
vÁROSKÖRzETI JÁTÉKOS SOR-
vERSENY
I. Vári, II. Várday, III. Somogyi.
vÉRTESI GÉzA MEGYEI MA-
TEMATIKA EMLÉKvERSENY
3. ÉVFOLYAM
1. Pollák Csaba (ÁMK Ajak), 2. Mol-
nár Bence (ÁMK Ajak), 3. Petró Zsolt 
(ÁMK Ajak). Felkészítő tanáruk: Je-
nei Sándorné 4. Ésik Bálint (ÁMK 
Ajak, Jenei Sándorné), 5. Takács Bálint 
(Református Ált. Isk., Szabóné Kiss 
Márta) 6. Kovács Eszter (ÁMK Ajak, 
Jenei Sándorné)
4. ÉVFOLYAM
1. Fejes Ákos (ÁMK Ajak, Kovács Pé-
terné), 2. Eszenyi Gréta (ÁMK Ajak, 
Kovács Péterné), 3. Leskovics Eszter 
(ÁMK Ajak, Kovács Péterné), 3. Tisch-
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ner Ádám (Református Ált. Isk., Bakó 
Zsuzsanna), 4. Virga Ákos (Somogyi, 
Néző Istvánné), 5. Szalmás Bence (So-
mogyi, Néző Istvánné), 6. Nagy László 
(Somogyi, Néző Istvánné) 6. Sitku Tí-
mea (Vári, Hajnalné Vámos Edit)
5. ÉVFOLYAM
1. Borsi Tímea (Árpád Vezér Ált. Isk. 
Záhony, Bodnár Györgyné), 1. Kapin 
Fanni (Vári, Reményi Józsefné), 2. Bez-
zegh Tibor (ÁMK Ajak, Molnár Tibor-
né), 3. Balogh Ferenc (Református Ált. 
Isk., Balogh Sándor), 4. Kovács Zsolt 
(ÁMK Ajak,  Molnár Tiborné), 4. Ka-
pin Lilla (Vári, Reményi Józsefné), 5. 
Artner Boldizsár (Vári, Reményi Jó-
zsefné), 6. Feskó Norbert (ÁMK Ajak,  
Molnár Tiborné), 6. Papp Dalma (Vár-
day, Mártha Csabáné)
vÁROSKÖRzETI INFORMATI-
KA vERSENY 7-8. osztályos tanu-
lók részére
1. Szabó Lóránt (Vári, Tóth László), 
2. Benkő Gergely (Kölcsey Ferenc Ált. 
Isk. Pap, Székelyné Szerafin Tünde) 3. 
Háda Csaba (Árpád Vezér Ált. Isk. 
Záhony, Szkibákné Szenes Adél - Pály-
ka József), 3. Vajda Dávid (Református 

Ált. Isk. Kisvárda, Ragányné Mozga 
Anikó)
vÁROSKÖRzETI LABdARÚ-
Gó vERSENY 5-6. OSzTÁLYOS 
KORCSOPORTBAN
I. Móricz Zsigmond Általános Iskola, 
Pátroha, II. Teichmann Vilmos Álta-
lános Iskola, Kisvárda, III. Kazinczy 
Ferenc Általános Iskola, Pap.
vÁROSKÖRzETI ANGOL NYEL-
vű ÉNEKLŐvERSENY
5-6. évfolyam
I. Sárosi Letícia (Vári), II. Juhász Dóra 
- Purgel Réka (Vári), III. Péter Dániel 
(Vári)
7-8. évfolyam
I. Seszták Sára (Somogyi), II. -, III. 
Bumberák Éva (Somogyi), III. Tóth 
Eszter (Vári), Különdíj: Ungvári Or-
solya, Baksa Krisztina, Baksa Dávid 
(Vári)

Megköszönjük a résztvevő iskolák 
diákjainak és az őket felkészítő neve-
lőknek a lelkiismeretes munkájukat, 
reméljük az elkövetkezendő években 
is megtisztelik jelenlétükkel a Vári - 
hetet.

Tóth László

VErSENyEk a VÁrI HÉTEN
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A Lakótelepi óvodában az idén 
is megrendezésre került a Hagyo-
mányőrző hét címet viselő program-
sorozat.

Hétfőn a gyermekekkel közösen 
kancsókkal, festett tányérokkal, 
szőttes kendőkkel, pokrócokkal dí-
szítettük a csoportszobákat. A régi 
kor emlékét idézte az óvoda múze-
um „tisztaszobája”. A délelőtt folya-
mán a népi eredetű körjátékok ke-
rültek előtérbe. 

A zeneiskola növendékei népdal-
csokrukkal színesítették a délelőtt 
hangulatát.

Kedden korán reggel Petneházá-
ra, a Szigeti tanyára látogattunk el 
az apróságokkal, ahol kis állatkert, 

pónilovaglás, lovaskocsizás, és - iga-
zi különlegességként - jurta várta a 
kíváncsi szemeket. 

Szerdán a csúfolódók, fonójáté-
kok, „festett tányérok” készítése 
után az állatfarmra látogattunk el, 
ahol az őshonos magyar ludakat is 
megtekinthettük. 

Egy lelkes nagymamának köszön-
hetően csütörtökön a kótya készítés 

kINYÍlt A rózsA… technikájának elsajátítása mellett. 
Éva néni mesélt, az ő gyermekkori 
játéktevékenységeiről, Erzsike néni 
pedig fakanál bábokat készített a lá-
nyokkal.

A Rétközi Múzeum kapui is meg-
nyíltak előttünk. A kiállítás során 
vizuálisan is megcsodálhattuk a népi 
díszítő kultúra elemeit egy-egy fal-
festés ill. tányérfestés kapcsán.

A zárónapunkra minden korcso-
port népi játékokkal, mondókákkal, 
népmesével koronázta meg a hetet. 

Fontosnak tartjuk, hogy a gyerme-
kek megőrizzék régi népszokásainkat 
és ápolják a hagyományainkat.

Talán ezeknek az élménydús ren-
dezvényeknek is köszönhető, hogy 
az idén is 35 gyermek iratkozott be 
óvodánkba.

Ezúton szeretnénk köszönetet 
mondani a kedves szülőknek, akik az 
egy- és kétforintos érméik gyűjtésé-
vel segítették a kirándulás költségeit 
alacsonyabb szintre csökkenteni.

Köszönetünket fejezzük ki a Szar-
vas-Ker Kft. anyagi támogatásáért, 
a Balzsam Patika és a KO–MÉ Kft. 
tárgyi felajánlásáért.

2008. április 3-án, csütörtökön 
nyitotta meg kapuit a Művészetek 
Házában az I. Gobelin és keresztsze-
mes kiállítás, amelyet a Várszínház és 
Művészetek Háza és a Bábás Képke-
retező Műhely szervezett.

A tárlatnak helyet adó intézmény 
képviseletében Szeregnyi László igaz-
gató-helyettes köszöntötte az igen 
nagy számban megjelent közönsé-
get, majd Agárdi Eszter csellójátéka 
teremtette meg a művészetek befo-
gadásához legmegfelelőbb alaphan-
gulatot.

A kiállítást Balogh Zsuzsanna, a 
polgármesteri hivatal előadója, mű-
vészettörténész nyitotta meg. Ezt 
követően Bábás László, a szervező 
Bábás Képkeretező Műhely képvi-
seletében emléklapot és a Kereszt-
szemes Magazin egy-egy példányát 
adta át a kiállító alkotóknak.

A kiállított alkotásokat három-
tagú zsűri értékelte, melynek tagja 
volt: dr. Szabó Lászlóné magánta-
nár Nyíregyházáról, Varjasi Jánosné 
lakberendező és Balogh Zsuzsanna 

művészettörténész. A zsűri öt órai 
megfeszített munka után választot-
ta ki a díjazott alkotásokat, de mint 
a zsűri elnöke elmondta, nem volt 
könnyű dolguk, hiszen nagyon sok 
színvonalas alkotással találkoztak.
Három kategóriában osztották ki a 
támogatók által felajánlott díjakat 
(zárójelben a felajánlók):
Gobelin kategóriában:

A fődíj nyertese: Grósz Jánosné 
(BÁBÁS Műhely és a Művészetek 
Háza)

Különdíjak: Fodor Lászlóné (Pol-
gármesteri Hivatal); Danku Judit 
(Sassz Bt.); Kiss Ervinné (Pintér Ist-
ván); Nyakóné Kántor Mária (Boda 
Józsefné); Harcsa Bertalanné (Nyakó 
Béláné); Siller Jánosné (ZEISS Op-
tika)
Tűgobelin kategóriában:

A fődíj nyertese: Ragány Károly 
(BÁBÁS Műhely és a Művészetek 
Háza)

Különdíjak: Lengyel Ferencné (Pol-
gármesteri Hivatal); Pribuláné Czap 
Erzsébet (Renomé Arzenál Kft.); Leca 
Edit (Opál Étterem); Lengyel Árpád-
né (Várda Autós Iskola); Mártha 
Csabáné (GE Fényforrásgyár); Bez-
zegh Andrásné (Tóth Béláné); Kántor 
Jánosné (Sky Utazási Iroda); Jánvári 
Katalin (Poncsák Cukrászda); Ménes 
Mihályné (Renomé Papírbolt)
Keresztszemes kategóriában:

A fődíj nyertese: Horváth Jánosné 
(BÁBÁS Műhely és a Művészetek 
Háza)

Különdíjak: Farkas Mihály-
né (Polgármesteri Hivatal); 
Németh Anikó (Sipi Ági Bolt-
ja); Barkócziné Király Edit 
(Városi Könyvtár); Dobosné 
Kiss Ágnes (BÁBÁS Műhely); 
Kovács Erzsébet (Dr. Korpo-
nai István)

A rendezvény támogatói:
Bábás Képkeretező Műhely, 

Boda Józsefné - Szivárvány 

Rövidáru, Dr. Korponai István, GE 
Fényforrás Gyár - Kisvárda, Ke-
resztszemes Magazin, Leander Park 
Virágkereskedés - Szűcsné Kontér 
Ildikó, Nyakó Béláné - Méteráru 
Kereskedés, Opál Étterem - Joó Pál-
né, Pintér István, Polgármesteri Hi-

MEGNYíLT Az I. KISvÁRdAI GOBELIN ÉS KERESzTSzEMES KIÁLLíTÁS
vatal Kisvárda, Poncsák Cukrászda, 
II. Rákóczi Ferenc Szakközép- és 
Szakiskola, Renomé Arzenál Kft. - 
Jónás Béla, Renomé Papírbolt, Sassz 
Bt.- Szemján Zoltán, Sipi Ági Boltja, 
Sky Travel, Szent László Szakközép-
iskola, Tóth Béláné rövidáru keres-
kedő, Várda Autósiskola - Belinszky 
József, Városi Könyvtár, Várszínház 
és Művészetek Háza, Zeiss Optika 
- Simák Györgyné.

Médiatámogatók: Kelet-Magyar-
ország, Keresztszemes Magazin, Kis-
várda Újság, Nexus, Vár FM Rádió

A megnyitón közreműködött a 
Weiner Leó Alapfokú Zene- és Művé-
szeti Iskola.

A kisvárdai Rétközi Múzeum és 
az Apollon Art Kft. szervezésében 
2008. április 10-én nyílt meg a 
Kárpátok Tavasza I. Nemzetközi 
Festészeti Triennálé a Rétközi Mú-
zeumban.

A tárlatot H. Németh Katalin 
grafikusművész nyitotta meg, köz-
reműködött a Weiner Leó Alapfokú 
Zene- és Művészeti Iskola.

Csorba István Kadosa, az Apollon 
Art Kft. vezetője elmondta, hogy 
szándékaik szerint háromévente ke-
rülne sor a festőművészek bemutat-
kozására, közben pedig a szobrászat 
és az iparművészet művelői állíta-
nának ki egy-egy évben.

A kiállításon a következő alkotók 
munkáit tekinthetik meg az érdek-

lődők:
Románia: Botár László, Csorján 

Melitta, Holló Kinga, Kapás Sára, 
Keresztes Györgyi, Tolnay Tibor, 
Szabó Árpád.

Szlovákia: Balas Dusan, Demko 
László, Duncsák Attila, Fecsó Szi-
lárd, Gore Andy.

Ukrajna: Kopriva Attila, Lucsen-
ko Igor, Micskó Zoltán, Seleveczky 
Jurij, Villasek Tibor.

Magyarország: Bíró Sándor, Gon-
da Zoltán, Juhász Erika, Juhászné 
Albert Rozália, Köbli Attila, Lakatos 
Tamás, Soltész Albert, Szalma Má-
ria, Szeifried Zoltán, Tőkey Péter, 
Potyók Péter.

A kiállítás május 7-ig tekinthető 
meg.

NeMzetkÖzI FestÉszetI kIállÍtás NYÍlt
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A közel-
m ú l t b a n 

két olyan könyv is megjelent, amely részben vagy 
egészében Kisvárdáról, a város történelméről és 
látnivalóiról szól.

Bodnár István: A mesék birodalmában című 
munkája Szabolcs-Szatmár-Bereg megyei baran-
golásra hívja az olvasót. A könyvben a megyét jól 
ismerő szerző élvezetes stílusban mutatja be me-
gyénk látnivalóit. Személyes élményein keresztül 
eleveníti fel az egyes tájegységek, települések tör-
ténetét. Kisvárda látnivalóival kapcsolatban is van 
egy-egy érdekes, talán nem mindenki által ismert 
története az írónak. Érdemes elolvasni ezt a művet annak, akik többet sze-
retne tudni városunk,, illetve megyénk nevezetességeiről.

A másik munka Simon Zoltán tollából származik, címe: A kisvárdai vár 
inventáriumai. Németh Péter írja ajánlásában: „Simon Zoltán régész-törté-

nész a kisvárdai várra vonatkozó 16-18. századi 
inventáriumokat (leltárokat) gyűjtötte egybe a 
múzeum vezetője, Vofkori Mária ösztönzésére, 
amelyben „mankója” Pataki Vidor még a 60-as 
évek elején kigyűjtött cédulakötege volt. ... Ki-
egészítője, jobbítója lehet ... annak a részben 
már rajzpapírra vetett tervezői munkának, amely 
a maga igaz valóságában szeretné láttatni a kis-
várdai várat, ha annak bővítésére, új kulturális 
tartalommal való megtöltésére egy leendő uniós 
pályázat keretében sor kerül.” A vár történelme 
iránt érdeklődő olvasók haszonnal forgathatják 
Simon Zoltán könyvét.

Színes hírek

Az utóbbi hó- 
napokban so-
kan kísérik fi- 
gyelemmel a 
Magyar Tele-
vízió Társu- 
lat című pro-
d u k c i ó j á t , 
amelyben egy 
kisvárdai fia-

talember, Nagy Szilárd is eljutott 
a döntőig, hogy megküzdjön az 
István a király jubileumi előadá-
sának valamelyik szerepéért. A 
fiatal tehetségnek állandó buda-
pesti elfoglaltsága miatt e-mail-
ben tettünk fel néhány kérdést a 
műsorral kapcsolatban.

- Gratulálok eddigi szereplésedhez. 
Mennyire változott meg az életed a 
műsor hatására?

- Szinte teljesen átalakult az éle-
tem. Január eleje óta Budapesten 
élek, a gimnáziumi tanulmányaimat 
magántanulóként folytatom. A Tár-
sulatra való folyamatos felkészülés 
mellett az érettségire is készülnöm 
kell, amihez a hónap végéig záró-
vizsgát kell tennem minden tárgy-
ból. Nagyon szeretnék az osztály-
társaimmal ballagni és érettségizni, 
úgyhogy ezért is keményen meg kell 
dolgoznom.

- Nem lehet könnyű 
ennek a sok elvárásnak 
egyszerre megfelelni.

- Valóban. Szinte 
minden percem be 
kell osztanom, hiszen 
az adásokra akkor is 
készülni kell, amikor 
nem a szerepért ver-
senyzek. Az énekórák, 
táncórák mellett ren-
geteg próbán veszünk 
részt, mivel egy adás 
alatt többször lépünk színpadra kü-
lönböző szerepekben, s mindenki 
igyekszik a legjobbat kihozni ma-
gából, ezzel is segítve a főszerepért 
éppen versengő társakat. Ami idő 
pedig marad, azt a tanulásra kell 
fordítanom. Úgy érzem, bizonyos 
értelemben fel kellett nőnöm eh-
hez a műsorhoz, hogy meg tudjak 
felelni az elvárásoknak. Ebben nagy 
segítségemre vannak a szüleim, csa-
ládom és barátaim egyaránt.

- Milyen a hangulat a társulaton 
belül?

- Nagyon jól érezzük magunkat. 
Sok új barátot szereztem, akikkel jó 
együtt dolgozni, s az adások után 
egy-egy feszültség-levezető buli is 
belefér a programba. Persze nem hi-
ányzik az egészséges versengés szelle-
me sem a csapatban, és a szurkálódá-
sok sem ritkák, de ez is része  annak 
az iskolának, amibe kerültem.

- A zsűri olykor elég keményen fo-
galmaz. Adáson kívül is ilyen szigo-
rúak?

- Nem, mindannyian nagyon 
segítőkészek. A tanácsaik sokat se-
gítenek. Megpróbálom úgy kezelni 
a kritikákat, hogy tanuljak belőlük. 
Számomra a Társulat egy óriási le-
hetőség a tanulásra. Olyan embere-
ket ismerhettem meg személyesen a 
műsor által, akik barátságáról eddig 
csak álmodtam. A zsűri tagjai mel-
lett sokat köszönhetek tanáraimnak 
és különösen Novák Péternek, akik 
sokat tesznek mindannyiunk fejlő-
déséért.

 - Mikor szoríthatunk érted legkö-
zelebb?

- Április 26-án Koppány szere-
péért lépek színpadra három tár-
sammal együtt. Feke Pál, Koroknai 
Árpád és Vadkerti Imre mellett meg-
próbálok legjobb tudásom szerint 
helytállni, bár korom és karakterem 
miatt nincs sok esélyem a szerepre.

- Milyen terveid vannak a műsor 
befejezését követően?

- Először is az iskola befejezése és 
az érettségi, majd a felvételi. Aztán a 
világot jelentő deszkák… ☺

- A továbbtanulás irányát is meg-
határozza a műsor?

- Közvetlenül nem. Megtapasztal-
hattam a művészvilág szépségeit és 
nehézségeit. Azt hiszem, mindez egy 
életre szóló élmény, s hálás vagyok 
a sorsnak és a közönségnek, hogy 
itt lehetek. Ebben az évben nem je-
lentkeztem a színművészetire, most 
valamilyen médiával, kommuniká-
cióval kapcsolatos szakot jelöltem 
meg. Jövőre azonban megpróbálom 
a Színház- és Filmművészeti Egye-
tem színész szakát. 

- Sok sikert kívánok! Mit üzensz az 
otthoniaknak?

- Nagyon hiányzik Kisvárda, a 
barátok, ismerősök, a város atmosz-
férája. Köszönöm az iskolatársaim-
nak (hajrá Besi!), a város lakóinak és 
a környékbelieknek a támogatást. Jó 
érzés, hogy ilyen sokan szorítanak 
értem. Köszönöm, köszönöm, kö-
szönöm!

Jurás László

kIsvárDáról A társUlAt DÖNtÕJÉBe

Nagy Szilárd

Szilárd párbaja Varga Lajossal Laborc szerepéért

A Somogyi Rezső Általános isko-
la 2008. március 14-én „Somogyis 
Csillagok” címmel, Kulturális isko-
la-bemutatót tartott a Várszínház és 
Művészetek Háza színháztermében.

A bemutató alapötlete Dr. On-
der Istvánné igazgatónőtől ered, 
aki köszöntőjében kiemelte, hogy 
maradandót csak úgy 
alkothatunk, ha meg-
őrizzük értékeinket, 
képesek vagyunk meg-
újulni és folytatni a ha-
gyományokat, amelyet 
elődeink elkezdtek. A 
rendezvény mottójául 
Goethe szavait idéz-
te: „Tanulni nemcsak 
komolyan és szorgal-
masan kell, hanem 
vidáman és szabadon 
szárnyaló szellemmel.”

E gondolatok 
jegyében volt és jelen-
legi diákjaink, közel 
140 tehetséges fiatal lépett színpad-
ra a zsúfolásig megtelt színházte-
remben.

Az előkészületek során az 
iskolánkban meghatározó 
személyi közelség, kölcsönös 
kapcsolattartás és együttes 
tevékenység nagy hangsúlyt 
kapott, hiszen a próbák al-
kalmával gyerekek, pedagó-
gusok és szülők sok-sok hosz- 
szú órát töltöttek el közösen 
együtt dolgozva.

Mivel tanórán kívüli, dél-
utáni foglalkozásaink alkalmával 
színes, változatos programokat kí-
nálunk tanítványainknak, nem volt 
nehéz egy egész estét betöltő pro-
dukciót összeállítanunk. A reper-
toárban szerepelt mazsorett, népi-, 
modern- és társastánc, zenés gim-
nasztika, hangszeres zene (gordon-

ka, zongora, klarinét, 
szaxofon), magyar és 
idegen nyelvű ének, 
vers, mese és drámajá-
ték is.

A fellépők egyéni 
karaktere, tudása, a 
felkészítők munkája 
és a kulisszák mögött 
zajló olajozott munka 
együttesen járultak 
hozzá sikerhez.

A műsorról készült 
videó összefoglaló 
megtekinthető isko-
lánk honlapján. (www.

somogyi-kisvarda.sulinet.hu)
Büszkék vagyunk a fellépőkre, akik 

nemcsak magukat, hanem iskolánk 
424 kiscsillagát is képviselték.

„SOmOGyIS CSILLaGOk”

KÖNYvAJÁNLó
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Tisztelt szülők, leendő hallgatók!
Ha beiratkozás előtt némi in-

formációra, felvételi-tájékoztatóra 
lenne szükségük, ne telefonáljanak! 
Telefonálás helyett utazzanak! Bi-
harkeresztestől Sopronig, például.

Azért ne telefonáljanak, akarom 
mondani próbálkozzanak a felsőok-
tatási intézmény felhívásával, mert 
ez a fölösleges időtöltés roppant ká-
ros lehet az egészségükre.

Alább vázolom a több órás tele-
fonálási kísérletek forgatókönyvét, 
ami garantáltan mindig ugyanaz, 
esetenként apró változásokkal:

Tárcsázok - foglalt. Huszonötöd-
szörre tárcsázok két óra alatt - még 
mindig foglalt. Időközben lemon-
dok két megbeszélést, a fodrásznőt, 
lemondok az ebédelésről, és lemon-
dok mindenféle délelőtti munkáról. 
Ülök a dróton, bűvölöm a számot, 
a főiskola (szakiskola, egyetem, to-
vábbképző intézet stb.) telefonszá-
mát. Foglalt, foglalt, foglalt. Re-
ménytelenül foglalt. Nocsak, hopp, 
most felvették. Istenem. Felvette a 
központ. A drága KÖZPONT!! Ké-
rem a melléket, kapcsolják a melléket 
(heves szívdobogás, vérnyomás fel). 
Korai volt az öröm, a mellék foglalt 
(szívdobogás le, fojtott szitkozódás). 
Vissza a központi számra. Foglalt. 
Tárcsázom a központot, tárcsázom a 
központot, tárcsázom a központot. 
Na végre. Felveszik. Kapcsolják a 
melléket. Kicseng (heves szívdobo-
gás, vérnyomás fel - jaj, csak vegyék 
fel, csak vegyék fel!) Nem veszik fel. 
Gondolhattam volna, hogy tizen-
kettőkor nem veszik fel, ebédszü-
net van. Türelem, türelem. Fog ez 
menni, csak nagyon kell akarni. Egy 
óra után ismét tárcsázok. Foglalt. Is-
mét tárcsázok, tárcsázok, tárcsázok. 
Naná, hogy még mindig foglalt. 
Tárcsázzunk megint, da capo…nem 
szabad feladni (vérnyomás plafo-
non). Na most, most…felveszi a 
központ, (heves szívdobogás,  gyo-
morgörcs, leizzadás) de olyan han-
gon, mintha a telefonálással Btk-
san vétenék a közerkölcs ellen és 
egyúttal embert is ölnék (ebéd utáni 
kávészünetben zavartam). Valami 
telepátia csak működhet az éterben, 
mert az ötvenedik telefonálási kí-
sérlet után valóban némi gyilkolási 
szándékot érzek magamban darva-
dozni (ez az a pont amikor ajánlatos 
bevenni a két első szem nyugtatót). 
Sokszor hosszasan kicseng a telefon, 
aztán hirtelen kinyomják. A titkár-
sági önvédelem érthető, hiszen a 

felvételi beiratkozások utolsó napja-
iban folyamatosan csöng a telefon és 
ez megterhelő a személyzet számára, 
aki már nem akar felvételizni és a je-
lek szerint felvételiztetni sem.

Szóval: minden telefonálás után 
várhatóan egyre inkább nőni fog az 
adrenalin-szintjük, és fogyni fog a 
türelmük. Az utazással ez a stresszes, 
egészségkárosító helyzet  jó eset-
ben  szerencsésen elkerülhető. Ezért 
mondom - egészségügyi célzattal -, 
hogy ne telefonáljanak, utazzanak. 
Az utazás jó, az utazás kikapcsol. 
Utazás esetén csak akkor számolhat-
nak jelentős vérnyomás - emelkedés-
sel, ha vasutassztrájk közben próbál-
nak meg felelőtlenül utazgatni. Aki 
ilyen meggondolatlanságot követ el, 
az magára vessen!

De meg ne kísérelje senki telefo-
non az iránt érdeklődni, hogy lesz-e 
vasutassztrájk! Inkább utazzon oda 
személyesen és kérdezze meg! Az 
gyorsabban megy.

 Aki minderre azzal érvel, hogy 
szükségtelen, mind a telefonálás, 
mind az utazás, mert minden infor-
máció letölthető a felsőoktatási in-
tézmény honlapjáról, az nem látott 
még főiskolai honlapot. A felsőokta-
tási intézmény honlapja rendszerint 
semmilyen használható információt 
nem tartalmaz a felvételi körülmé-
nyeiről, tartalmazza viszont a rek-
tor, dékán, tanszékvezető életrajzát, 
tudományos publikációit, általános 
töltelékszöveget az egyetem történe-
téről és kiváló oktatási színvonaláról. 
Tartalmaz továbbá egy központi te-
lefonszámot, ez az amit orrvérzésig 
lehet hívni. Az ember ott ül a drót 
végén a megválaszolatlan kérdéseivel 
pár nappal a jelentkezési határidő 
lejárta előtt, és az agyvérzés határán 
csapkodja a kagylót: pofátlanok, po-
fátlanok, POFÁTLANOK… Aztán 
valami beteges apátia vesz erőt rajta, 
visszaül a monitor elé és rákattint az 
…..hu-ra, megnézi a vasúti menet-
rendet. Másnap - amennyiben az esti 
híradó nem jelez vasutassztrájkot -, 
vonatra ül és felruccan Biharkeresz-
tesről Sopronba. Ha szerencséje van, 
nem őrzi kardfogú tigris a titkársági 
ajtót, de az sem kizárt, hogy igen.

TANULSÁG: Amennyiben jelen 
körülmények közt sikerül felvéte-
lire jelentkeznie, elég rátermett és 
terhelhető ahhoz, hogy megszerez-
ze a felsőfokú végzettséget. Sokan 
ugyanis már a felvételire jelentkezés-
kor elvéreznek, érthető módon.

Barabási Eszter

Jelentkezés felvételire
Zeneiskolások számára kilenced-

szer kerül sor a nagy felkészültsé-
get igénylő ORSZÁGOS KODÁLY 
ZOLTÁN SZOLFÉZS-ÉS NÉPDAL-
ÉNEKLÉSI VERSENY megrende-
zésére. Az országos döntőt területi 
válogatók előzték meg.

A debreceni területi válogatón 
Hajdú-Bihar, Jász-Nagykun-Szol-
nok és Szabolcs-Szatmár-Bereg me-
gye növendékei 4 korcsoportban 
vettek részt. 

A Weiner Leó Alapfokú Zene- és 
Művészeti Iskolát 3,  a DuoArt Mű-
vészeti Iskolát 2 tanuló képviselte: 
Agárdi Eszter, Juhász Eszter, Hanics 
Katalin, Kiss Anna, Tóth Gergő. Fel-
készítő tanárok: Forgácsné Latin 
Márta, Vida Szűcs Mária.

Az elérhető maximális pontszám 
100 pont volt, a területi válogatók 
országos összesítése után a döntőbe 
72,66 ponttal kerülhettek be a ver-
senyzők. Agárdi Eszter a  legmaga-
sabb pontszámmal, 94,6 ponttal ju-
tott tovább, és abszolút győztesként  
részt vehet májusban megrendezés-
re kerülő országos döntőn. Tanára: 
Forgácsné Latin Márta.

2008. március 24-30. között ismét 
megrendezték az ausztriai Liezen-
ben a NEMZETKÖZI GORDON-
KAVERSENYT. A rangos versenyen 
147 muzsikus vett részt Európa 20 
országából - közöttük szép szám-
mal voltak Európa zeneakadémiáin 
tanuló dél-afrikai, török, koreai, 
tajvani, brazíliai hallgatók -, vala-
mint Oroszországból, USA-ból is. 
A nemzetközi zsűriben osztrák, né-
met, szlovák és lengyel professzorok 
foglaltak helyet.

A kisvárdai Weiner Leó Alapfokú 
Zene- és Művészeti Iskolát Agárdi 
Eszter képviselte, aki az erős me-
zőnyben kiemelkedő játékával ki-
vívta az előkelő II. helyezést.

Gratulálunk a tanulóknak és taná-
raiknak!

x x x
Minden évben április utolsó szom-

batja a MAGYAR MŰVÉSZETOK-
TATÁS NAPJA. A kisvárdai Weiner 
Leó és a DuoArt Művészeti Iskola ezt 
a jeles napot április 25-én, pénteken 
15 órától szabadtéri hangversennyel 
és bemutatóval ünnepli meg Kisvár-
da főterén, a Szent László szobornál. 
A rendezők minden érdeklődő mű-
vészetpártolót szeretettel várnak!

WEINER-HíREK

Köszönetet mondunk mind-
azoknak, akik a Soma Alapítványt 
támogatták az összegyűjtött apró-
jukkal.

Külön köszönjük mindazoknak 
a munkáját, akik segítettek min-
ket a szervezésben, a gyűjtésben.

A gyűjtést nem hagyjuk abba! 
Továbbra is várjuk mindazon egy 
és két forintosokat, melyek meg-
maradtak és már nem használ-
hatók fel. Természetesen várjuk 
egyéb adományaikat.

Alapítványunk a környékbeli 
daganatos betegségben szenve-
dő gyermekek segítésében vállal 
szerepet. 2006. március 20-án 
alakultunk azzal a céllal, hogy a 
térségünkben élő daganatos meg-
betegedésben szenvedő gyerme-
kek gyógyulásához segítsé-
get nyújtson . 

Igyekszünk támogatókat 
szerezni - minél szélesebb 
körben.

Szeretnénk együttmű-
ködni vállalkozásokkal, 
cégekkel. Az adójóváírás 
lehetősége és a publicitás 
biztosítása kölcsönös elő-
nyöket jelent az együtt-
működésben.

A hatályos adójogsza-
bályoknak megfelelően a 
közhasznú alapítvány adó-
igazolást állít ki, melynek 
alapján a vonatkozó adó-
törvények szerint adóked-

vezmény vehető igénybe. 
Az 1%-ra 2009. január 1.-től 

leszünk jogosultak. 
A minap olvastam egy kedves, 

idős hölgy levelében a következő 
szép gondolatot. Ide illőnek ér-
zem és megosztom az olvasókkal, 
támogatókkal.

„Kedveskéim! A világ nem 
hagyja magát megváltani, de a 
környezetünkben tehetünk még 
csodát!”

Segítsen Ön is!
Közhasznú alapítványunk 

bankszámlaszáma:
11600006–00000000–7421377

Adományaikat előre is köszön-
jük!

Az alapítvány kuratóriuma

kÖszÖNÕlevÉl – A  soMA AlApÍtváNYtól
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Kultúra, egészség

A pszichiátriai kényszerbeszállítá-
sok száma Magyarországon sokkal 
magasabb, mint amire bárki számí-
tana. Az Állampolgári Bizottság az 
Emberi Jogokért Alapítványt, amely 
egy nemzetközi emberi jogi szerve-
zet hazai csoportjaként működik 
1994 óta, és a pszichiátriákon törté-
nő visszaélések feltárásával foglalko-
zik, rendszeresen keresik meg olyan 
emberek, akik jogtalan pszichiátriai 
kényszerbeszállításra panaszkodnak.

A befutott esetek feltűnő gyako-
risága miatt az alapítvány felmérést 
készített arról, mennyi beszállítás 
történik évente Magyarországon. 
A részlegesen beszerezhető adatok-
ból döbbentes kép rajzolódott ki: 
a becslés szerint évente mintegy 15 
ezer embert szállítanak akarata el-
lenére, kényszerrel a pszichiátriára 
– ez naponta legalább 40 embert 
jelent, annak ellenére, hogy valakit 
csak akkor lehetne ilyen drasztikus 
módon megfosztani a szabadságától, 
ha közvetlenül és súlyosan veszélyez-
tető magatartást mutatna.

Az alapítvány ezért aprólékosan 

megvizsgálta a jelenlegi jogi szabá-
lyozást, és úgy találta, hogy az szá-
mos pontban nemhogy nem védi 
megfelelően a kezeltek jogait, de 
egyenesen lehetővé teszi az ilyen visz- 
szaéléseket.

Emiatt a szervezet nemrégiben egy 
kiadványt jelentetett meg, amely 
részletesen feltárja a pszichiátriai 
kényszerbeszállítások körüli jogi 
problémákat, valamint bemutatja, 
mi lenne a megoldás. A kiadványt 
már megküldték az összes ország-
gyűlési képviselőnek, és folyamato-
san küldik az ország egyéb döntés-
hozóinak. Az alapítvány emellett 
arra készül, hogy a közeljövőben 
törvénymódosítási indítvánnyal 
fordul a Parlamenthez, annak ér-
dekében, hogy a jelenlegi szabályo-
zás jó irányba változhasson.

További információ:
Állampolgári Bizottság az Embe-

ri Jogokért Alapítvány, Tel.: 06(1) 
342-6355, 06/70-330-53-84, Fax: 
344-45-88, Levélcím: 1461 Buda-
pest Pf.: 182, info@cchr.hu, www.
cchr.hu 

Nagyon magas a pszichiátriai kényszer-
beszállítások száma Magyarországon

2008. március 5-én iskolánk nyílt 
tanítási napot tartott, ahol a szülők és 
minden érdeklődő betekintést nyer-
hetett az intézményben folyó okta-
tó-nevelő munkába. Az egész napos 
rendezvény alkalmával sokan meglá-
togatták iskolánkat.

2008. március 18-án Mesevár – Ki 
vár a várban? című játszóházat szer-
veztünk a 4. osztály bevonásával, 
amelyen vendégeink voltak a nagycso-
portos óvodások, szüleik, nagyszüleik. 
A leendő kisdiákok népi játékokban, 
kézműves foglalkozáson, drámajáték-
ban próbálhatták ki ügyességüket, 
nagy lelkesedéssel.

A Teichmann Vilmos Általános Is-
kola versenyeredményei március hó-
napban: A 4. osztályosok körzeti han-
gos olvasási versenyén Csubák Ramóna 
2., Kiss Emőke 4. lett. A nyíregyházi 
Kazinczy Ferenc Általános Iskolában 
rendezett megyei fordulón Csubák 
Ramóna 4. helyezést ért el. Felkészítő 
tanáruk Kovács- Barta Stefánia.

Az Apáczai Kiadó által szervezett 
„Talpra magyar” elnevezésű komp-
lex tanulmányi verseny országos for-
dulójába bejutottak Vincze Laura és 
Csintalan Dávid 3. osztályos tanulók. 
Az országos döntőben 78%-os telje-
sítményt nyújtottak. Tanító nénijük 
Jánvári Gusztávné.

A Vári hetek keretében rendezett 
angol nyelvi énekversenyen külön-
díjas lett Szikszai Eszter 7. osztályos 
tanuló, felkészítette: Ragányné Burja 
Enikő és Bátyiné Nagy Éva.

A „Vidám versmondók” című ren-
dezvényen különdíjjal értékelték 
Koncz Petra 5. osztályos tanulót, fel-
készítő tanára Dr. Korponainé Móré 
Ágnes. 

A Városkörzeti informatika ver-
senyen eredményesen szerepelt Filó 
László és Demeter Renáta. Felkészítő-
jük Királyné Simon Edit.

A Bendegúz nyelvész verseny me-
gyei döntőjébe jutott Orgován Ferenc 
1. osztályos tanuló, Lizák Noémi, Zán 
Cintia és Kiss Emőke 4. osztályos ta-
nulók, Konc Petra Sára 5. osztályos ta-
nuló. Közülük a megyei fordulón Kiss 
Emőke 4. helyezést ért el, felkészítője 
Kovács-Barta Stefánia, Orgován Ferenc 

8. lett, felkészítője Vámos Péterné. 
A Kazinczy szépkiejtési vetélkedőn 

Szikszai Eszter 3. helyezést ért el, ma-
gyartanára Dr. Korponainé Móré Ág-
nes.

A Városkörzeti játékos váltóverse-
nyen csapatunk 4. lett, tagjai: Bandor 
Ida, Nagy Vanda, Veres Krisztián, Ker-
tész Gergő, Lakatos Máté, Farkas Pat-
rik, Koleszár Mercedesz, Tóth Evelin, 
Kertész Cintia, Lakatos József, Jónás 
Tibor, Kiss Emőke.

A városkörzeti labdarúgó versenyen 
az 5-6. osztályosok korcsoportjában 
iskolánk csapata 2. lett. A csapat tag-
jai Kozma Dávid, Madácsi László, Ba-
logh József, Lakatos Richárd, Lakatos 
Dávid, Szűcs Tamás, Aranyos József, 
Lakatos József, Jónás Tibor. Felkészítő-
jük Sipos Gézáné és Bábás László.

A Herman Ottó megyei helyesírá-
si versenyre bejutott Vincze Laura és 
Dancs Tibor. Felkészítő pedagógus: 
Jánvári Gusztávné.
Programjaink:

Április 21-25. között a 4. osztály 
pályázaton nyert erdei iskolában vesz 
részt az Esztergomhoz közei Klast-
rompusztán, ahol a táborozás élmé-
nye mellett a tananyaghoz kapcsoló-
dó érdekes foglalkozásokon vesznek 
részt természetes környezetben, nagy 
hangsúlyt fektetve a környezettudatos 
nevelésre.

A hagyományokhoz híven a Teich-
mann napok programjai 14. alkalom-
mal kerülnek megrendezésre május-
ban. Május 8-án a megyei Teichmann 
Vilmos biológiai és környezetismereti 
versenyek lebonyolítására kerül sor, 
ahol a levelezős verseny legeredmé-
nyesebb csapatai (biológiából 15, kör-
nyezetismeretből 12) vesznek részt, a 
megye számos iskolájából.

A DÖK szervezésében 12 órás ko-
sárlabda mérkőzés megrendezésére 
kerül sor.

Iskolánk az Olimpia évében gálát 
szervez, melyen az iskola minden ta-
nulója valamilyen sport és kulturális 
bemutatón mutathatja meg ügyessé-
gét. A pedagógusok és a gyerekek már 
most nagy lelkesedéssel készülnek. 
Sok szeretettel várunk minden érdek-
lődőt 2008. május 9-én 16 órától a 
Várszínház és Művészetek Háza szín-
háztermébe!

Március 29-én tartotta Árpád-
napi megemlékezését a Nemzeti Őr-
sereg. Az orvosi rendelőtől vonult 
a menet a turul emlékműhöz, ahol 
a Himnusz elhangzása után a meg-
nyitó beszédet Dr. Gyüre Csaba, a 
Nemzeti Őrsereg jogásza mond-
ta: beszélt Árpád fejedelemről, a 

Szent Koronáról és arról a 
Magyarországról, melyet 
akkor még méltóan hívtak 
MAGYARNAK.

Ezután József Attila: Po-
gányos hitvallás magyarul 
című verse hangzott el. 
Bodrog László, a Nemzeti 
Őrsereg kommunikáci-
ós tisztje ünnepi beszédét 
nagy taps övezte. A Szózat 
eléneklésével zárult az ün-

nepi műsor. Az ünnepség után ke-
rült sor az Árpád-napi gyalogtúrára 
Dombrádig, amit a rendőrség biz-
tosítása mellett tettek meg a részt-
vevők. Az úton számos támogató 
és néhány provokáló csoporttal is 
találkoztak, de a rendezvény mind-
végig rendben zajlott.

árpáD-NApI eMlÉkÜNNepsÉg És gYAlogtúrA

teIcHMANN HÍrek

Április 11-én egy napra a diákok 
vették át a hatalmat a Bessenyei 
György Gimnáziumban. Zán 
Dániel vezetése mellett változa-
tos programok várták a diáko-
kat és a pedagógusokat egyará-
nt.

Bíró Gábor igazgató jelképe-
sen átadta az iskola kulcsát a 
megválasztott diákigazgatónak. 
Örömmel hirdették ki, hogy is-
kolájuk megnyerte a legjobbsu-
li.hu oldalon folyó szavazást “A 
legbulisabb iskola” címért. Ezen 

a napon ezt bizonyíthatták is, hiszen 
a vidám versenyek, látványos bemu-
tatók, a közös sütés-főzés után igazi 
besis buli zárta a napot.

A keresztények legnagyobb ünnepe, 
Jézus feltámadását ünnepeljük, aki 
legyőzte a halált, s a benne hívőknek 
új életet ajándékozott. 2008. márci-
us 21-én Ökumenikus Istentisztelet 
keretében ünnepeltük a húsvétot, 
melyen Szabó Gábor református és 
Papp Zoltán görög katolikus lelké-
szek szolgáltak. Az ellátottaink Hús-
véti köszöntővel, verssel, énekkel 
tették szebbé a húsvéti ünnepet. A 
bentlakóink közül szerepeltek: Sze-
mán Jánosné, Dienes Istvánné, Péter 
Ferencné, Szabó Jánosné, Gál János. 

Az előtte lévő napokban tojásfestés-
sel és tojásfa készítéssel tettük színe-
sebbé otthonunkat.

Barta Ildikó foglalkozásszervező
Idősek Otthona

HúsvéT Az időseK OTTHOnábAn

Diáknap a BesiBen

A három igazgató-jelölt
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A N Y A K Ö N Y V I  H Í R E K
újszülöttek szüleik születés ideje

Rácz István valentin Varga Ildikó és Rácz István 2008. február 28.
Hódos Ádám Juhász Beatrix és Hódos István 2008. március 4.
Orosz Béla Csanád Radóczi Erika és Orosz Béla 2008. március 7.
Márta Réka Koi Ágnes és Márta Tibor 2008. március 11.
Ghanem Áron  2008. március 12.
 Volczér Annamária és Dr. Ghanem Niyaz Tawfig Mahyoub
Kárpáti dóra Veres Edit és Kárpáti Zoltán 2008. március 14.
Bacskai Norbert János  Aranyász Andrea és Bacskai István 2008. március 18.
Papp Anna Boronkai Annamária és Papp Zoltán 2008. március 28.
Hegyes Réka Földesi Katalin és Hegyes Péter 2008. április 10.

Mindannyiuknak gratulálunk!

Kultúra, anyakönyvi hírek

A kIsvárDAI várszÍNHáz És MÛvÉszetek HázA És A kIsvárDAI kUltUrálIs egYesÜlet AktUálIs HÍreI

A Kisvárdai Kulturális Egyesület, 
a Kruppa-Mag Kutató Vetőmagter-
mesztő és Kereskedelmi Kft., a Deb-
receni Egyetem AMTC Nyíregyházi 
Kutatóközpont Kisvárdai Teichmann 
Telepe, az Agromarkt Kft-Bogár Atti-
la és a Kisvárda és Térsége Gazdakör, 
a „Burgonya Nemzetközi Éve” al-
kalmából 2008. május 1-jén a Vár-
kertben megrendezi az i. Kisvárdai 
Krumpli Fesztivált.

A XIX. század második harma-
dában már kirajzolódott a kora-
beli Magyarországon a burgonyát 
termesztő vidékek elkülönülése. 
1901-1915 között Szabolcsban a 
burgonya vetésterülete több mint 
50%-kal növekedett. 1923-1930 
között Szabolcs megye kiharcolta a 
főváros ellátásának jogát. A „ szabol-
csi krumpli” a magyar mezőgazda-
ság jeles terményévé vált.

Megyénkben nem azért termel-
tek olyan nagy arányban burgonyát, 
mert az éghajlati és talajviszonyok 
kedvezőek, hanem azért, mert más 

A Kisvárdai Várszínház és Művé-
szetek Háza a tavalyi műsor sike-
rén felbuzdulva 2008-ban  is meg-
rendezi „Így táncolunk mi!” című 
rendhagyó tánc-show programját. 
A hihetetlen érdeklődésre való te-
kintettel az idén két estén, április 
26-án és 27-én (18 órai kezdet-
tel)  is bemutathatják tudásukat a 
táncolni szerető és vállalkozó szel-
lemű hölgyek és urak:  mindkét 
este értékeli majd produkciójukat 
szakmai díjjal a zsűri és a közön-
ség szintén mindkét este leadhatja 
voksát kedvencére.

Az idei év bátor versenyzői és 
produkcióik:

Bíró Ágnes és Gyüre Tamás
(rumba és ajaki csárdás)

Soltész Éva és Szabó Tamás
(tangó és paso doble)

Pollákné Csikós Mónika és
Ködöböcz Sándor

(samba és show-tánc a Cabaret-ra)
Eszterhai Emese és Volentér László 

(cha-cha-cha és angol keringő)
Barkaszi Zsuzsa és Tóth György 

(samba és quick step)
Gonda Andrea és Dr. Artner Géza 

(rumba és slow fox)
Az izgalmakat ígérő, színes esté-

ken a zsűritagok nem kisebb sze-
mélyiségek lesznek, mint  a Szom-
bat Esti Láz sztárjai: Bánhidi Petra 
és Czene Attila (olimpiai bajnok 
úszó), Zsámboki Marcell, a Ma-
gyar Táncművészeti Főiskola KTI 
igazgatója, valamint Bertli József, a 

növényi kultúrákat még kevesebb 
eredménnyel lehet termelni.

A burgonya iránt támasztott kö-
vetelmények igen nagyok. Ennek 
ismeretében kezdődött meg 1919-
ben Eszenyi Jenő tornyospálcai 
gazdaságában egy tudományosan 
megalapozott burgonyanemesítési 
munka. A Keresztezéses nemesítést 
1930-tól Teichmann Vilmos irányí-
totta. Munkássága nyomán 1930-
ban a Gülbaba, ’33-ban a Margit 
’36-ban az Aranyalma fajta került 
minősítésre, 1943-ban a Kisvárdai 
Növénynemesítő Telep vezetője lett. 
Kisvárdai burgonya nemesítésének 
eredményei: Boldogító, Lilla, Kisvár-
dai Rózsa (1955), Mindenes, Somo-
gyi sárga kifli 1960. 

Az idén 65 éves intézet falai kö-
zött végezte tudományos munkás-
ságát Dr. Béres József is. E gazdag 
történelmi hagyományok indíttat-
ták a szervezőket, hogy Kisvárdán 
„krumplifesztivált” rendezzenek.

A vI. Szabadtéri Bográcsos 

Szabolcs Alapfokú Táncművészeti 
Iskola igazgatója és Nyíriné Halasi 
Anita, a Napfény Alapfokú Tánc-
művészeti Iskola igazgatója.  

Az említett párok táncain kívül 
több érdekességre is sor kerül az 
esték folyamán. Nyitótáncként 
fellépnek „bécsi keringő” formá-
ciójukkal a tavalyi „Így táncolunk 
mi!” versenyzői, valamint Bánhidi 
Petra és Czene Attila samba és quick 
step műsorában is gyönyörködhet-
nek majd. Kuriózum lesz Barkó-
czi Beáta odisszi táncművész két 
produkciója: „batu nritja”: ebben 
a művész indiai pengetős hangsze-
re, a vína, a fuvola, a dob, majd a 
cintányér mennyei hangját ajánlja 
fel a közönségnek; pallavi: amely 
tisztán technikai elemekből felépü-
lő produkció, amelyben a művész 
egy-egy mozdulat szépségét egy 
bimbó kinyílásához hasonlóan tár-
ja a nézők elé.

Az estek zárótánca egy különle-
ges tánc-show formáció lesz, az idei 
versenyzők a „Chicago” c. musical 
betétdalára készített koreográfiá-
ban bizonyítják be sokoldalúságu-
kat. Műsorvezetők: Dion Marian-
na és Dr. Csontó László. 

Jegyek elővételben kaphatóak 
2.500,-Ft-os áron:

Kisvárdai Várszínház és Művésze-
tek Háza, 4600 Kisvárda, Flórián 
tér 20., tel: 45/500-265.

Minden érdeklődőt szeretettel 
várunk!

Főzőverseny célja az idén, hogy a 
benevezett csapatok elsősorban bur-
gonyából készült ételeket készítse-
nek.  Így a tudományos munka ered-
ményeit közvetlenül a gyakorlatban 
is megtapasztalhatják a résztvevők.
A vár tövében felalított „szakmai” 
sátorban az érdeklődők megismer-
kedhetnek a burgonya nemzetközi 
éve programokkal. Fajtabemutató-
kat láthatnak a burgonyanemesí-

tés eredményeiből. Bemutatkozik 
a Kisvárdai Teichmann Telep, és a 
Gazdakör. Szaktanácsadások hang-
zanak el a burgonya növényvédel-
méről. Kóstolási lehetőség nyílik, a 
főzőverseny remekeiből. A nap kísé-
rőrendezvénye, a Várszínpadon zajló 
színes kulturális bemutató, mely tű-
zijátékkal zárul. Hagyományteremtő 
rendezvényünkre minden kedves ér-
deklődőt szeretettel várunk.

I. KISvÁRdAI KRUMPLI FESzTIvÁL

Április 26-27. (szombat-vasárnap) 
18 órától
„ÍGY TánCOLUnK Mi!” 2008. 
Rendhagyó tánc-showműsor kisvár-
dai közreműküdőkkel.

Május 1. (csütörtök)  10 órától kb. 
14.30 óráig

MAJáLis A váRKeRTben
Szórakoztató műsor a Várszínpa-
don. Közreműködnek: kisvárdai 
általános- és középiskolák tanulói 
zenés- és táncműsorral, a „Kisvár-
dai Kifutó” indulói (Deme Adrienn, 
Kovács Hanga, Ferenczi Csilla), a 
szilágycsehi Berekenye Ifjúsági Tár-
saság néptánccsoportja, és egyéb 
meglepetések.
A műsor sztárvendége a Candies 
(12.30 órától)
Kiegészítő program: arcfestés.
A Várkertben (bitumenes pályán) 
kerül megrendezésre:
vi. szabadtéri bográcsos Főzőver-

seny és az i. Kisvárdai Krumpli 
Fesztivál. 

16 órától a Várszínpadon:
Kisvárdai amatőr rockegyüttesek 
bemutatója.
19.30 órától a Várszínpadon:
„bULizzUnK A váRbAn!” nép-
szerű pop-előadók műsora.

19.30: Candies
20.00: Pflum Orsi
20.30: Tóth Gabi
21.10: TűzIJÁTÉK

A részvétel valamennyi programon 
díjtalan!

Május 2. (péntek) 9 órától
A Kisvárdai Kulturális Egyesület 
negyedik alkalommal rendezi meg 
„Közös célért összefogva Európában” 
címmel szakmai programját, melynek 
keretében W. Barna Erika tart csapat-
építő tréninget a szilágycsehi Bereke-
nye Ifjúsági Társaság fiataljainak. A 
programot a Nemzeti Civil Alapprog-
ram Nemzetközi Civil Kapcsolatok és 
Európai Integráció Kollégiuma támo-
gatja.

Május 17. (szombat) 10 órától
„Merj sikeressé válni!” (A hatékony 
tanulás titkai és módszerei)
A programot, melyet W. Barna Erika 
(mentálhigiénikus, pszichológus, gra-
fológus) vezet, elsősorban szociálisan 
hátrányos helyzetű gyerekeknek tart-
juk. Részvétel a jelentkezés sorrendjé-
ben, max. 15 fő. Bővebb információ: 
Dr. Kántorné Sárközi Katalin: 45/405-
239.

Május 31.-június 1.
Gyerek-agykontroll tanfolyam (10-16 
éveseknek)
Önbizalom,- problémamegoldó,- stres-
sz-kezelő,- memóriafejlesztő módsze-
rek. Hatékony tanulási és vizualizációs 
technikák, továbbá pozitív hozzáállást 
és kreativitást fejlesztő gyakorlatok el-
sajátítása. Oktatók: Magda Katalin és 
Bakos Kornél. 
Részletes információ: Dr. Kántorné 
Sárközi Katalin, és a www.tanulaskont-
roll.hu oldalon. Jelentkezési határidő: 
május 20.
A Kisvárdai Várszínház és Művészetek 
Háza programjairól bővebb informáci-
ót kaphatnak a 45/405-239., az 500-
451., és 500-265-ös telefonszámokon. 
www.kisvarda.szinhaz.hu

„ÍGy TÁNCOLUNk mI! 2008”
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Oktatás, sport

Papp Miklós Taiki Jitsu mester vissza-
vonulása előtt részt vett egy különleges 
versenyen.

- Igen visszavonulok az aktív oktatás-
tól, mert az emberek nem értik a Taiki 
Jitsu lényegét, és a teljes lehetőségét.

Japán mesterem is megmondta, hogy 
a nyugati mentalitású ember nem ké-
pes a teljességet felfogni. Csak néhány 
különleges módszerre vágynak, amitől 
könnyű sikereket remélnek. Soha nem 
jutnak így el az ÚT végére, pedig az ősi 
mondás szerint is „az ÚT a lényeg nem 
a cél.” 

A tanítványok a könnyű siker hatá-
sára elbizakodottá válnak, amikor már 
többet tudnak, mint egy átlagember, azt 
hiszik mindent tudnak, pedig az igazi 
tanulás most kezdődne számukra. Aki a 
csúcson érzi magát, annak tudnia kell, 
hogy onnan csak lefelé vezet az út. Az 
igazi harcművész minél többet tud, an-
nál inkább felismeri, hogy még mennyi 
lehetőség, és ismeret nyílik meg előtte.

Az embereknek nem a tudás a fontos, 
hanem, hogy mihamarabb sikert, vagy 
hasznot érjenek el általa. A Taiki harcos 
az ősi gyógymódokat sem azért tanul-
ja, hogy utána kihasználva az emberek 
bajait természetgyógyászként anyagi 
haszonra tegyen szert. A betegség jelzés, 
hogy testi, lelki, vagy szellemi szinten 
valami nincs rendben.

Az igazi harcművész nem okol, ha-
nem megkeresi az okot, hogy kijavíthas-
sa. Az univerzum törvénye ismeretében 
minden betegség megszüntethető. A 
gyógymódokkal tapasztalatot szerez-
hetünk, így megtanulható az egészség 
/harmónia/ elérése, és fenntartása.

Aki nem harmóniában él testi-lelki-
szellemi szinten, az nem teljes, vagyis 
nem egészséges. Így minden gyógyítás 
után előbb utóbb újra a félelem birto-
kosa, és ez megbetegíti.

- Milyen versenyen vett részt, mester?
- Ez a mesterek tornája, ahol külön-

leges képességeiket mutathatták meg és 
mérhették össze magukat a mesterszin-
tet elért harcművészek. Ötven éves el-
múltam, és meg akartam mutatni, hogy 
a tudás, a tapasztalat többet ér, mint a 
fiatalos virtus. A versenyen demonstrál-
tam, hogy harmincévnyi ninjutsu kép-

zés és taiki gyakorlás eredményeként 
győzhetek azokkal szemben, akik még 
mindig csak a fizikai erőre támaszkodva 
akarnak sikert elérni.

- Nem látszik ötvenévesnek, mester.
- Ez is egy Taiki Jitsu módszer, har-

mincöt éves koromban megállítottam 
az öregedést sejtszinten.

A tudatos harc egyik módszere, hogy 
minél nyugodtabb a tudatod, annál ide-
gesebb lesz az ellenfél, aki ilyen állapot-
ban nem képes uralkodni az érzelmein 
és mozdulatain. Ezért irányíthatóvá és 
legyőzhetővé válik. Amikor a Taiki har-
cos az univerzum erejét engedi a karján 
át, a legerősebb férfi sem bírja behajlíta-
ni annak karját. A víz elem segítségével 
a támadó képtelen bármi fogást, vagy 
dobást hatékonyan alkalmazni. A fiatal 
harcos az erejében bízik, de a KI energia 
az izomrostok mögé hatol, és megbénít-
ja a rúgó lábat. 

A tapasztalatlan küzdő a gyorsaságá-
ban bízik, de a szellem harcosa érzi a 
támadást, hiszen látja a támadó tudatát, 
ezért már akkor megelőzi a támadást, 
mielőtt az ellenfél elindítaná azt.

A leglátványosabb az a technikám 
volt, amikor hozzá sem értem a táma-
dóhoz, mégis hanyatt esett. A kime kiai 
jitsu a legmagasabb foka a tudat harci 
alkalmazásának. A földelem koncentrált 
energiáját irányítottam a mellkasi, vagy-
is a levegő elem területére. Ettől a tá-
madó fulladozva úgy vágódott hanyatt, 
mint akit egy téglával vágtak mellbe.

- Újra „városi remete” lesz mester? Mit 
fog ezután csinálni?

- A kisvárdiak eddig sem nagyon ér-
deklődtek a Taiki Jitsu lehetőségeiről, 
így lesz időm a következő könyvem írá-
sára.

- Erről tudhatunk valami?
- Nem! Helyette mondok egy yam-

abushi bölcseletet a harcos útjáról.Az 
egocentrikus harcos megkapja az első 
danját, azt hiszi, hogy már tud vala-
mit. Alig várja, hogy hazaszaladhasson, 
és eldicsekedjen vele. A második dant 
megkapva úgy gondolja, már mindent 
tud. Felmászik a háztetőre és onnan 
teszi közhírré. A harmadik dannál biz-
tosra veszi, hogy mindent tud. Beugrik 
a kocsijába, és tülkölve végigharsogja a 
várost, és henceg mindenkinek.

A harcművész azonban ha megkapja 
az első dant hálásan fejet hajt, mert lát-
ja milyen utat tett meg eddig. A máso-
dik dan elnyerésekor meghajol mestere 
előtt, hogy vezesse tovább az úton. A 
harmadik dan után földig hajolva mond 
köszönetet mesterének, mert megláttat-
ta vele, hogy milyen izgalmas lehetősé-
gek várnak még rá, felismeri, mennyit 
tanulhat még.

A harcművésznek a tanulás a fontos, 
nem a dicsőség.

Köszönöm a tanítást, mester.
amazon

Április 1-jén nagy élményben le-
hetett részünk, mert a Várday István 
Tagintézmény 8. évfolyama színház-
ban volt. Ellátogattunk a Nyíregy-
házi Móricz Zsigmond Színházba, 
ahol megnézhettük a Valahol Euró-
pában című zenés színdarabot.

Nemcsak a külsőnk, de a lel-
künk is ünneplőbe öltözött, mert 
egy olyan színház fogadott minket, 
amely számunkra örök emlék ma-
rad. Gyakori színházlátogatók va-
gyunk, de mindig rácsodálkozunk a 
modern technikára. Forgószínpad-
dal oldották meg a helyszínbeli vál-
tozásokat. Mi a színpaddal szemben 
lévő páholyokból figyelhettük az 
eseményeket.

A történet a II. világháború idején 
játszódott, amikor az éhező gyere-
keknek és felnőtteknek menekülni-
ük és bujkálniuk kellett. A színdarab 
minden érző lelket meghatott. 

Hazafelé megálltunk egy Mc 
Donald’s menüre. Természetesen a 
móka sem maradhatott el. Jóllakottan 
nagyokat mulattunk. A merészebbek 
kipróbálták a gyerekcsúszdát is.

Mindenki nagyon élvezte és kelle-
mesen töltötte ezt a délutánt. Kicsit 
kikapcsolódtunk és együtt lehet-
tünk. A 8. évfolyam hálás minden-
kinek, aki segítette és támogatta a 
színházlátogatást.

Furda Vivien és Izsó Noémi
a 8. évfolyam nevében

A Kisvárdai Kulturális Egyesü-
let 2008-ban negyedik alkalommal 
rendezte meg szakmai továbbképzé-
sét határon túli, művészeti nevelés-
sel foglalkozó civil szervezetek részé-
re. A programra 2008. április 3-5-ig 
került sor a kisvárdai Művészetek 
Házában. A programon résztvevő 
civil szervezetek: Lilliput Alapít-
vány (a nagyváradi Árkádia Ifjúsági 
és Gyermekszínház), a szilágycsehi 
Berekenye Ifjúsági Társulat Vackor 
Bábcsoportja, a kolozsvári Homo 
Ludens Alapítvány (Keljfeljancsi 
Bábszínház), a szintén kolozsvári 
Sétáló Bábszínház, a szatmárnémeti 
Marco Kulturális Nevelő Alapítvány, 
és a nagyváradi Matyi Műhely. 

A szakmai előadásokat neves ma-

gyarországi bábos szakemberek tar-
tották a legkülönfélébb, nagyon ér-
dekes témákban: április 3-án Pályi 
János (bábrendező és színész) vala-
mint Lellei Pál (a Budapest Bábszín-
ház bábkészítő mestere) workshopja 
a kesztyűs, marionett és vayang bá-
bokkal, improvizációk és a készítés 
fortélyai; 4-én: Csató Kata bábren-
dező workshopja A tárgyszínház 
világa címmel: tárgyanimációs fog-
lalkozások a leghétköznapibb hasz-
nálati tárgyak segítségével, illetve a 
Punchék karácsonya című bábelő-
adás bemutatása Szívós Károly báb-
művész közreműködésével, utána 
beszélgetés az alkotók részvételével, 
közreműködött az előadás rendező-
je: Kovács Géza; 5-én Kuthy Ágnes 
(bábszínész és rendező) workshop-
ja Az árnyszínház világa címmel. 
A programban résztvevő bábosok 
számos, a munkájuk során hasznos 
tapasztalatot szerezhettek, hiszen az 
elmélet mellett rengeteg gyakorlati 
munkára került sor a program fo-
lyamán. 

A program létrejöttét a Nemzeti 
Civil Alapprogram támogatta. 

Az Utolsó verseNY továBBkÉpzÉs A MÛvÉszetek HázáBAN

várdays diákok a Móricz zsigmond színházban

A Kisvárdai Sportegyesületnek és a 
Labdarúgó Szakosztály patronálói-
nak, név szerint dr. Sipos Istvánnak, 
Mészáros Károlynak és Dócs Attilá-
nak szeretnék köszönetet mondani 
azért, hogy férjem, Jerkus Ferenc 

halálának 5. évfordulója alkalmá-
ból megkoszorúzták sírját és meg-
gyújtották az emlékezés mécsesét.
A 2008-as első hazai meccsen az Ő  
és más sportolók emlékére 1 perces 
néma tisztelgéssel adózott a közön-
ség. Köszönöm családom nevében:

Jerkus Ferencné

kÖszÖNetNYIlváNÍtás
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deztek. Itt a 
nyílt felnőtt 
m e z ő n y b e n 
az előkelő III. 
helyet szerezte 
meg erőeme-
lésben. Gug-
golásban és 
felhúzásban is 
megjavította 
a Masters II. 
korcsoport országos csúcsát 0,5 kg-
mal, így összetettben 621 kg-ra javí-
totta a rekordot.

Mindkét verseny jó alapot adott 
a soron következő világverseny-
hez, melynek eredményéről beszá-
molunk. Mint edzője, Szűcs Atti-
la elmondta, a pontszerző hely a 
cél a VB-n. Gyimesi Gábor ezúton 
is köszönetet mond edzőjének, a 
Nagyecsedi Rákóczi SE-nek és an-
nak a kisvárdai vállalkozónak, aki 
támogatja versenyzését.

Sport

Kezdetét vette a 2008-as rallycross 
szezon. Az évadnyitó futamot a szo-
kásokhoz híven húsvétkor a mária-
pócsi Rabócsirengen rendezték. A 
futamról és eredményeiről városunk 
egyetlen profi rallycross pilótáját 
kérdeztük, aki nem más mint ifj 
Oszlánszki ”Oszy” Zoltán,
- Hogy sikerült az évadnyitó futa-
mod?
- Rengeteget dolgozunk azért, hogy 
ott lehessünk a szezonnyitó futa-
mon. Karácsony első napján kezd-
tük el építeni az új autómat. A ver-
senyt megelőző napig dolgoztunk 
éjjel-nappal megállás nélkül, de 
elkészültünk az autóval és rajthoz 
tudtam állni. Eléggé megviselt és fá-
radt állapotban érkeztem a pályára. 
Ezen kívül, bevallom férfiasan, hogy 
egy kicsit tartottam az autótól és 
magamtól is. Azok az emberek, akik 
ismerik ezt a technikát, őrültnek 
tartottak, hogy a trabi után úgy ülök 
egy ilyen autóba és megyek vele ver-
senyre, hogy előtte egy 
métert sem mentem vele. 
Ugyanis nem volt meg a 
megfelelő anyagi háttér 
a tréninghez. Bennem 
is kételyeket támasztott, 
hogy hogyan is fogok 
megülni egy több mint 
200 lóerős autót, ami 
tejesen más hajtáslánccal 
rendelkezik, mint az ut-
cai autók, és amivel ed-
dig versenyeztem. Ennek 
ellenére az időmérőn a 17 
kategóriatársam közül sikerült a ne-
gyedik legjobb időt autóznom, és ez 
nagyon nagy motivációt adott a ver-
senyhez. A lendület meg is látszott 
az első előfutamon, és harmadik let-
tem. Sajnos utána jöttek a gondok, 

a pálya elkezdett száradni és nekünk 
nem volt csak esőgumink. Ugyanis 
egy garnitúra gumira volt pénzünk 
és dönteni kellett, hogy vizes vagy 
száraz aszfaltra vásároljuk meg. Az 
időjósok esőt mondtak, és mi az eső-
gumi mellet döntöttünk (ami száraz 
aszfalton egyáltalán nem tapad). 
Első nap még volt is egy kis eső, de 
a második napra teljesen felszáradt 
a pálya. Ezen felül a 2. előfutamban 
nekem jöttek, a 3.-ban kilöktek, és 
így a döntőben hátulról indultam. 
17 autó közül így is a 9. lettem úgy, 
hogy senkinek nem volt technikai 
problémája. Én úgy gondolom, 
hogy a célunkat elértük: végigmen-
tünk, az autó működött végig (bár 
nem tökéletesen). Ezen kívül a csa-
patértékelésben a 3. helyet szereztük 
meg. Mindemellett örömmel jelent-
hetem be, hogy nem egyedül voltam 
Kisvárdáról versenyző, hanem ama-
tőr kategóriában indult egy nagyon 
ügyes, szintén kisvárdai fiú, Dicső 
Péter.
- Mit lehet tudni az új autódról?
- Ahogy azt tavaly a sajtótájékozta-
tón beharangoztuk, 2008-ban egy 
elég komoly építésű Peugeot 205 
Mi16-ossal indulok, ami több mint 
200 lóerős, minden karosszériaelem 
üvegszálas rajta, egy nagyon komoly 
hajtáslánccal rendelkezik, állítható 
futómű és még sorolhatnám.
- Hol és mikor lesz a következő 
futam?

- A bajnokság 2. futamát 
április 19-20-án az auszt-
riai Fuglauban rendezik, 
ahol  tavaly nagy sikert 
arattam. De sajnos nem 
tudtam nevezni, mert 
nem érkeztek meg még 
minden helyről a támo-
gatások, és pénz nélkül 
nem csak én, hanem sen-
ki nem tud versenyezni, 
nemhogy eredményeket 
elérni. A 3. futam ismét 
Magyarországon lesz 

pünkösdkor, ahol már indulni fo-
gok.
- Gratulálunk, és csak így tovább!
- Köszönöm, és bízom benne, hogy 
legközelebb már dobogóra is állha-
tok!!

Új év, Új autó
A kisvárdi AIRSOFT klub két 

fiatal tagja Papp Dávid, és Pata-
ki Dávid eredményesen szerepelt 
az AIRSOFT lövészversenyen első 
pontszerző fordulóján.

Az élethű, de veszélytelen fegyve-
rekkel gyerekek és felnőttek egyará-
nt izgalmas csatákat vívhatnak meg-
felelő védőfelszerelésben.

Aki nem az egymás elleni küz-
delmet szereti azok részére van az 
airsoft lövészet, ahol három verseny-
számban mérkőzhetnek.

Céllövészetnél tíz lövéssel kell tíz 
bukócélt leküzdeni

Harci, vagy combat lövészet célja a 
terepen való mozgás minél rövidebb 
idő alatt. Az egyes célok eltalálása 
esetén mehet csak tovább a harcos a 
következő bukócélhoz.

Párbajlövészetnél nem egymás felé 
lőnek a párbajozók, hanem hang-
jelzésre öt célt kell villámgyorsam 

megsemmisíteni. Akinek ez hama-
rabb sikerül, az nyeri a párbajt.

Papp Dávid mesterlövészeket 
megszégyenítő pontossággal, hiba 
nélkül teljesítette a feladatokat.

A kisvárdai klubban az érdeklődők 
megismerhetik az airsoft lehetősé-
gét. Próbajátékon vehetnek részt, 
ahol kipróbálhatják a fegyvereket. 
Segítséget nyújtunk a fegyvervásár-
láshoz, de alkalmi játékosok részére 
kölcsönözni is tudunk.

További részletek: a játék szerve-
zőtől a 30-3624072 számon., vagy 
a http://www.gportal.hu/portal/
airsoftteam-kisvarda/ honlapon

AIrsoFt lÖvÉszek

Nemrégiben Tiszaújvárosban tar-
totta tisztújító közgyűlését a Magyar 
Ultiszövetség.

A 28 küldött közel 8 órán keresztül 
tárgyalta a napirendeket. Módosítot-
ta az alapszabályt, megállapodott az 
országos és regionális versenynaptár 
elkészítésének elveiben és megválasz-
totta a szövetség tisztségviselőit és bi-
zottságait.

A 28 küldött úgy döntött hogy a 4 
jelölt közül a 7 tagú elnökség munká-
ját  4 évig Mészáros Károly, a Kisvárdai 

Ulti Egyesület ismert alakja irányítja
Sportdiplomáciai siker, hogy ebben 

az évben a kisvárdai egyesület rende-
zésében Dombrádon Társasági, Nyír-
karászon Sportulti selejtezőre, Kisvár-
dán a Kisvárda Nagydíj országos egyéni 
és csapatversenyre, és a Társasági Ulti 
országos elődöntőjére kerül sor.

A kisvárdai ulti erejét mutatja, hogy 
a Társasági Ulti országos ranglistáját 
Dienes János vezeti, a 2. ezen a listán a 
frissen választott elnök, Mészáros Ká-
roly.

kisvárdai elnök a Magyar Ultiszövetség élén!

A két mesterlövész Dávid

A kézilabda sportág utánpótlása 
nevelődik a Várday Tagintézmény-
ben. Az intézményben évek óta szí-
vós munka folyik testnevelési órá-
kon és sportkörökön.

A torna, sor- és váltóverseny, kézi-
labda sportág kiemelt szerepet kap a 
testnevelési órákon. Két korcsoport-
ban 3 kézilabda csapatot edz az in-
tézmény két testnevelője Koi Márta 
és Szankuné Ésik Gabriella. 

A Tagintézmény kézilabda csapata 
a városi, városkörzeti verseny győz-
teseként, továbbjutva a megyei elő-
döntőn, a megye legjobbjaival mér-
te össze felkészültségét, erőnlétét, 
tudását, csapatjátékosságát 2008. 
április 7-én Tiszavasváriban a me-

gyei döntőn.
A lehető legkisebb különbség 

döntött a két legjobb között: a lőtt 
gólok száma, amely össz gólokat te-
kintve 5 volt, így a Várday-s csapat 
ezüstérmesként jutott tovább az or-
szágos elődöntőbe.

Gratulálunk a csapat edzőinek: 
Koi Márta és Szankuné Ésik Gabri-
ella tanárnőknek és a csapat tagja-
inak:

Baksa Anett, Balogh Nóra, Bar-
di Fruzsina, Bezzegh Rozália, Bíró 
Vivien, Csirikusz Alexandra, Farkas 
Fatima, Jónás Júlia, Májer Emese, 
Mónus Dóra, Oláh Viktória, Varga 
Vivien

HAJRÁ VÁRDAY!!!

UTÁNpóTLÁS NEVELÕdIk a VÁrdayBaN

vIlágBAJNokságrA kÉszÜl Az erÕeMelÕ
2008. április 17-19. között Bratis-

lavában (Pozsony) rendezik a Mas-
ters Fekvenyomó VB-t. Hazánkat 
két fős csapat képviseli, melynek 
egyik tagja a kisvárdai Gyimesi Gá-
bor.

Március 29-én Egerben részt vett 
az Eger Kupán, ahol Masters II. 
korosztályban erőemelésben és fek-
venyomásban is az I. helyen végzett. 
A felnőtt kategóriában a II. és a VI. 
helyet sikerült megszereznie. Új 
elemként részt vett a „Hungarian 
Power Enduranced Test” elnevezésű 
versenyszámban, amelyben minden 
versenyzőnek a saját testsúlyát kell 
minél többször kinyomnia. Gá-
bornak a 88 kg-ot 18-szor sikerült 
kinyomni, ezzel megszerezte az I. 
helyet.

Az egri verseny nagyon jó felké-
szülési lehetőség volt az április 12-
13-án megtartott Magyar Erőemelő 
Bajnokságra, amit Orosházán ren-

Gyimesi Gábor


